
چهارشنبه 26 اردیبهشت 1403 
6 ذی القعده  1445   15 می 2024

سال هفتم   شماره 1803 
8 صفحه   قیمت:5000 تومان

ودرس  تورم ز
در بازار اجاره بها

»نقش اقتصاد« از وضعیت بحرانی
 بازار اجاره بها گزارش می دهد

4

چالش خط قرمز دستمزد! 
گروه اقتصادی: ماده ۴۱ قانون کار می گوید »شورای عالی کار همه 
ساله موظف است، میزان حداقل مزد کارگران را برای نقاط مختلف 
کشور یا صنایع مختلف با توجه به معیارهای درصد تورم و تأمین 
معیشت خانوار تعیین کند«.محسن باقری، نماینده جامعه کارگری 
در شــورای عالی کار درباره ســبد معیشت که مبنا تعیین حداقل 
دســتمزد کارگران است، گفت: سبد معیشت شامل اقلامی است 
که باید نظر شریک اجتماعی این جامعه هدف که کارگران هستند، 
در آن لحاظ شــود.وی افزود: وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی بر اساس قانون مکلف است که نظر نمایندگان کارگری را 
درباره سبد معیشت جویا شود.وی با بیان اینکه هر تصمیمی که 

قرار اســت گرفته شــود مشارکت ذی نفعان آن جامعه باید جلب 
شــود، عنوان کرد: متأســفانه وزارت بهداشــت برای تعیین سبد 
معیشت برای تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۳ اقداماتی داشت که 
مورد تأیید نمایندگان جامعه کارگری نبود.باقری در پاسخ به این 
پرســش کــه چرا برای جامعه کارگــری حداقل ها در نظر گرفته 
می شــود، گفت: قانون کار، حداقل ملی را مشــخص می کند برای 
اینکه هیچ کارفرمایی از آن تخطی نکند؛ ولی متأســفانه در حال 
حاضر این حداقل شــده عرف و پرداخت می شــود؛ به این ترتیب 
دیگر حداقل و حداکثری وجود ندارد، اشــتباه مصطلحی که در 

کشور رواج پیدا کرده است...

چرا حداقل حقوق برای کارگران تعیین می شود؟

بهراد موسوی
 کارشناس بازار سرمایه 

تهدید های
 بازار سرمایه

بیت الله ستاریان
روزنامه نگار

عباس علوی راد
 کارشناس امور اقتصادی 

چرا دلار 70 هزار تومانی را 
دیده ایم؟

»نقش اقتصاد« از  احتمال به خطر افتادن امنیت تأمین 
انرژی در جهان گزارش می دهد

عطـش جهـان
 برای انرژی هیدروکربنی

استراتژیی که حزب عدالت و توسعه را شکست داد

 دوران افول یاران 
اردوغان؟

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی چشم  انداز
 نرخ ارز در کشور بررسی شد

 مُسکن های موقتی

خاندوزی:

 پرداخت ارز ترجیحی
 و کالابرگ ادامه دارد

استقبال از قرارداد اجاره رایگان
 ۴۱ درصد افزایش یافت

سایه روشن 
سامانه خودنویس

 مقصود فراستخواه، جامعه شناس هشدار داد

زنگ خطر جـرم بحرانی 
در جامعـه ایران

دردسرهای یک اظهارنظر برای بازار طلا 

 طلافروشان به چه چیزی اعتراض دارند؟

گروه اجتماعی: »جامعه ایران یک جامعه 
گمراه کننده است«، این را مقصود 

فراستخواه می گوید. جامعه ای که در ظاهر 
با آسیب های زیادی مواجه است، از نظر 
اقتصادی شاخصی مانند ضریب جینی 

نشان می دهد وضعیت مساعدی ندارد، از 
نظر اجتماعی ایران جزو جوامعی است که 

مردمانش تجربه های عاطفی منفی بسیاری 
دارند، این جامعه در شاخص...

3

چندین سال متمادی است که عدم سرمایه گذاری 
کافی در بخش اکتشافات نفتی و گازی به نگرانی ها 
بابت احتمال به خطر افتادن امنیت تأمین انرژی 
در جهان دامن زده است. مدیران صنایع مختلف 
که احتمالاً بیشتر آنها متعلق به کشورهای نفتی 
در خاورمیانه باشــند هشــدار داده اند که اگر نرخ 
سرمایه گذاری در فعالیت های اکتشافی دوباره بالا 
نرود، مســأله امنیت انرژی در مقیاس جهانی به 

یک معضل بزرگ تبدیل خواهد شد...
7
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علیرضا حیدری
کارشناس اقتصادی

آثار و تبعات  تورم 
در سوء تغذیه

آینده بازار مسکن
 و پیامدهـای آن

8 5 8 3

)نوبت دوم- چاپ دوم(

صفر تفاخر-شهردار پیرانشهر

به اســتناد بودجه مصوب ســال ۱۴۰۳، شــهرداری پیرانشهر در نظر دارد پروژه »پروژه اجرای جدولگذاری معابر سطح شهر« را در سال ۱۴۰۳ از محل منابع 
داخلی سال ۱۴۰۳ از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط بشرح مفاد شرایط عمومی و خصوصی و اسناد مناقصه واگذار نماید. فلذا از کلیه اشخاص حقوقی واجد 
شــرایط دعوت بعمل می آید، در صورت تمایل به شــرکت در مناقصه، از طریق مراجعه به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ، جهت دریافت اسناد و مدارک و اطلاعات لازم و 

ثبت سپرده و ارائه قیمت پیشنهادی و سایر موارد الزامی در مناقصه اقدام نمایند. 
داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مناقصه عمومی پروژه اجرای جدولگذاری معابر سطح شهر 

شماره: 2743/01 
 تاریخ : 1403/02/13 

نوبت اول

شهرداری بردخون در نظر دارد برابر با مجوز شماره ۱99 مورخ ۱۴۰2/۰9/۱۴ شورای اسلامی شهر بردخون، نسبت به برگزاری مزایده عمومی  اجاره ساختمان 
غربی و میانی ) جنوب بوســتان امید شــهر بردخون ( تالار پذیرایی شــهر بردخون به شــرح ذیل اقدام نماید. لذا از متقاضیان دعوت به عمل می آید جهت 

دریافت اسناد مزایده به سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) سامانه ستاد ( مراجعه نمایند.

 آگهی مزایده عمومی

اجاره ساختمان غربی و میانی به زیربنا 772.۳۰ مترمربع  )جنوب بوستان امید شهر بردخون( تالار پذیرایی موضوع مزایده

شهر بردخون ) ورودی شمالی شهر-  جنوب بوستان امید شهر بردخون (محل ساختمان

 سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) درج در سامانه ستاد: ۱۴۰۳/۰۳/۰۳ ساعت ۱۰:۰۰(محل دریافت اسناد
از تاریخ عقد قرارداد به مدت یک سال شمسیمدت اجاره

تا ساعت۱2:۰۰  روز دوشنبه   ۱۴۰۳/۰۳/۰7 از طریق سامانه ستادمهلت دریافت اسناد

تا ۱2:۰۰ روز پنج شنبه   ۱۴۰۳/۰۳/۱7 از طریق سامانه ستاد مهلت ارائه پیشنهاد

  ساعت  ۱2:۰۰ روز شنبه  ۱۴۰۳/۰۳/۱9 از طریق سامانه ستادتاریخ بازگشایی اسناد مزایده

  ۴۰.۰۰۰.۰۰۰  ریالمیزان سپرده شرکت در مزایده

 72۰.۰۰۰.۰۰۰  ریالبرآورد برای یک سال ) ریال (

مزایده گزار : شهرداری بردخون– آدرس : بلوار شهید بردستانی– ساختمان اداری–شماره تماس : ۰77۳5۴56۴۰۴– فاکس : ۰77۳5۴56۴۰5
تضمین شرکت در مزایده : واریز به حساب  ۰۱۰8۱8۴56۱۰۰9) به نام شهرداری بردخون نزد بانک ملی (  به مبلغ  ۴۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال و از طریق پرداخت الکترونیک سامانه ستاد 

می باشد.
داوطلبان شــرکت در مزایده می بایســت مدارک مورد نیاز ذکر شــده در شــرایط و ضوابط مزایده و فرم های پیوستی مزایده و ...  را تکمیل کرده و با مراجعه به سامانه ستاد به 

آدرس www.setadiran.ir نسبت به شرکت در مزایده  اقدام نمایند. 
سایر جزئیات و شرایط در اسناد مزایده درج شده است. 

هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.  
به پیشنهادهای مبهم و مشروط و بدون سپرده شرکت در مزایده و پیشنهادهای بعد از اتمام مهلت مقرر در آگهی ، ترتیب اثر داده نمی شود.

شهرداری بردخون در رد  یا قبول هر یک از پیشنهادهای شرکت کنندگان مختار است.
***** هزینه کارشناسی و آگهی روزنامه بر عهده برنده مزایده می باشد. *****

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۳/۰2/26 نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۳/۰2تمامی مراحل برگزاری مزایده از طریق سامانه ستاد انجام می گیرد.

نوبت دوم -  چاپ اول

سعیدی - شهردار اشنویه

شهرداری اشنویه  در نظر دارد آگهی فراخوان عمومی جذب سرمایه گذار پروژه مشارکتی احداث میدان میوه و تره بار اشنویه برابر اسناد و مدارک پیوستی 
به شماره مناقصه  2۰۰۳۰9۰۴۱۴۰۰۰۰۰9مورخ ۱۴۰۳/۰2/25   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نســبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه 
صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان:  ۱۴۰۳/۰2/25

- مهلت دریافت اسناد فراخوان:  ۱۴۰۳/۰2/۳۰
- مهلت ارسال پیشنهادات:   ۱۴۰۳/۰۳/۰9
- زمان بازگشایی پاکت ها:    ۱۴۰۳/۰۳/۱۰

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: شرکت کنندگان بایستی جهت شرکت در مناقصه مبلغ ۳8.۴67.8۴۴.۱87 ریال  بعنوان سپرده به شبای 
حساب سپرده شهرداری اشنویه نزد بانک ملی شعبه اشنویه بشماره  IR 2۴۰۱7۰۰۰۰۰۰۰۱۰6792۴۱۴۰۰۱  واریز و یا به صورت ضمانت نامه بانکي به همراه 

دیگر مدارک مربوطه برابر شرایط فراخوان تحویل نماید. 
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : اشنویه ، بلوار انقلاب شهرداری اشنویه  ۰۴۴۴۴6222۱۱

مناقصه عمومی یک مرحله ای پروژه مشارکتی جذب سرمایه گذار پروژه 
مشارکتی احداث میدان میوه و تره بار اشنویه

شماره : 2800
تاریخ :1403/02/25

نوبت اول -  چاپ اول

سعیدی - شهردار اشنویه

شهرداری اشنویه در نظر دارد به استناد مصوبه  شماره ۳2۳ مورخه ۱۴۰۳/۰2/۰8 شورای اسلامی محترم شهراشنویه و تائیدیه فرمانداری محترم بشماره 
۱۴۰۳/۱۰/75۴۰ مورخه ۱۴۰۳/۰2/۱۱ و نظریه کارشــناس رســمی دادگستری بشماره ۱۴۰۳/2۳۰ ش مورخه 22 /۰2 /۱۴۰۳  اجاره  محل شهربازی بمساحت 

حدود 5۰۰ متر مربع واقع در ضلع غربی  پارک  شیخ عبدالعزیز بشرح ذیل  را از طریق مزایده به متقاضیان واجد شرایط برابر جدول ذیل واگذار نماید.
۱- متقاضیان باید 5 درصد قیمت پایه مزایده را بعنوان سپرده به حساب ۰۱۰6792۴۱۴۰۰۱  بانک ملی شعبه اشنویه  به نام شهرداری واریز نماید.

2-به تقاضاهای فاقد سپرده ومبهم و مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۳- مدت زمان اجاره یکساله بوده و برنده مزایده باید ظرف یک هفته از تاریخ اعلام نتیجه مزایده توسط کمیسیون مالی نسبت به پرداخت قیمت قطعی و بصورت نقدی اجاره 

یکساله اقدام در غیر این صورت با نفر بعدی قرارداد منعقد و سپرده نفرات انصراف دهنده به نفع شهرداری ضبط خواهد شد و به هیچ عنوان مسترد نخواهد شد.
۴- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.

5- متقاضییان می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰2/2۴ الی ۱۴۰۳/۰۳/۱2 پیشنهادهای خود را از طریق سامانه ستاد ایران  بارگذاری نمایند.
6-قیمت پایه اجاره ماهیانه بشرح جدول ذیل می باشد.

7- کلیه هزینه های نگهداری و جاری )هزینه مدیریت-آب-برق-گاز یا سایر هزینه ها(بر عهده مستاجر می باشد.
8- به درخواستهای واصله تا ۴8 ساعت بعد از اتمام مهلت شرکت کنندگان بازگشائی خواهد شد .

9- هزینه چاپ وانتشار آگهی در روزنامه و کارشناسی بر عهده برنده مزایده می باشد. 
۱۰- ثبت نام و ارسال قیمت ها فقط از طریق سامانه ستاد ایران )www.setadiran.ir (امکان پذیر می باشد.

۱۱- شرکت کنندگان ملزم به رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت در معاملات می باشند.
۱2- متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به واحد املاک  یا  امور مالی شهرداری مراجعه یا با شماره تلفن ۴۴62569۳ تماس حاصل فرمایند.

آگهی مزایده اجاره محل شهربازی پارک شیخ عبدالعزیز  شهرداری اشنویه

 شماره  :  2763
تاریخ :   1403/02/24    

 متراژ به مترردیف
میربع

 نوع
قیمت سپرده کل بریالقیمت پایه اجاره سالیانه بریالآدرسکاربری

شهربازی۱5۰۰
 ضلع غربی پارک شیخ عبدالعزیز روبروی

۳6۰/۰۰۰/۰۰۰۱8/۰۰۰/۰۰۰میدان حلبچه

پایگاه تحلیلی- خبری تدبیر تازه نیوز
www.tadbiretazenews.ir

http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir
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در مقابل 
استراتژی فعلی 
اردوغان، بر 
خلاف سیاستی 
که پیش از 
پیروزی در 
انتخابات 
ریاست جمهوری 
2023 دنبال شد، 
بر اساس 
سیاست پولی 
سخت گیرانه با 
نرخ بهره بالا 
ادامه یافت. او 
اگرچه بخشی از 
مفروضات جدید 
سیاست ریاضتی 
را تحمیل کرد اما 
تاکنون موفقیت 
زیادی به همراه 
نداشته و کمک 
دولت ثابت کرده 
است که کافی 
نیست

چهار شنبه- 26 اردیبهشت ماه 1403 - سال هفتم- شماره 1803

ان
جه

 و 
ان

ایر بازتاب

موافقت ۱۲۰ نفر از نمایندگان با ریاست قالیباف

تسنیم: با مشخص شدن تکلیف ۴۵ کرسی باقیمانده مجلس 
دوازدهم در دور دوم انتخابات، لیســت ۲۹۰ نفر نمایندگان 

مجلس آتی برای ورود به خانه ملت تکمیل شد.
مجلــس دوازدهــم ۷ خرداد ماه آغاز بــه کار خواهد کرد و 
مهمترین دستور کار روز اول، انتخاب رئیس و اعضای هیات 

رئیسه مجلس خواهد بود.
تسنیم پیش از این در گزارشی به معرفی ۴ کاندیدای اصلی 
ریاســت مجلس پرداخته بود که شــامل آقایان محمدباقر 
قالیباف، علی نیکزاد، مجتبی ذوالنور و منوچهر متکی می شد.
با پیگیری های بیشــتر از منتخبین مجلس آینده مشخص 
شــده اســت که اکثر نمایندگان، موافق ریاست محمدباقر 

قالیباف هستند.
یکی از این منتخبین به خبرنگار تسنیم گفت که ۱۲۰ نفر 
از نمایندگان که تاکنون حضور خود در فراکسیون اکثریت 

را قطعی کرده اند با ریاست آقای قالیباف موافق اند.
وی همچنین تأکید کرد که از بین مابقی منتخبین، حدود 
۱۱۵ نفر که شــامل ۶۵ نفر از مســتقلین و ۵۰ نفر از اصلاح 
طلبان می شــود نیز از میان گزینه های مطرح برای ریاست، 

تمایل زیادی به آقای قالیباف دارند.
یکی دیگر از منتخبین مجلس دوازدهم نیز از انصراف علی 
نیکزاد از کاندیداتوری ریاســت مجلس دوازدهم خبر داد و 
گفت که آقای نیکزاد تمایل بیشــتری به حضور در جایگاه 

نایب رئیسی مجلس دارد.
بنا بر این گزارش، برخی افراد دیگر که تا پیش از این اسامی 
آن ها به عنوان کاندیدای ریاست مجلس مطرح شده بود، با 
توجه به اینکه احساس می کنند شانس بالایی برای بدست 
آوردن این کرسی ندارند، به دنبال حضور در هیات رئیسه و 

ریاست کمسیسیون های تخصصی مجلس هستند.
مجلس دوازدهم ۷ خرداد ماه با حضور تمام منتخبین رسماً 
کار خود را آغاز خواهد کرد و همانطور که گفته شد، انتخاب 

رئیس و هیات رئیسه اولین دستور کار آن ها خواهد بود.
به این منظور، در ابتدا طبق آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی، مسن ترین فرد از نمایندگان حاضر به عنوان رئیس 
سنی و فرد بعدی به عنوان نایب رئیس و دو نفر از جوان ترین 
نمایندگان حاضر به سمت دبیر، معین می شوند و در جایگاه 
هیئت رئیسه قرار می گیرند. این هیئت رئیسه موسوم به به 
هیئت رئیســه ســنی موظف به مهیا کردن شرایط انتخابات 

هیئت رئیسه جدید مجلس هستند.

سخنگوی قوه قضاییه: دستگیری زیباکلام 
مطابق با قانون بوده است

تســنیم: اصغر جهانگیر ســخنگوی قوه قضاییه در بازدید از 
شــهرک صنعتی فرودگاه یاســوج در جمع خبرنگاران در 
خصوص علت بازداشت صادق زیباکلام به خبرنگاران گفت: 
ایــن اقــدام مطابق قانون بوده، زیرا این فرد محکومیت قبلی 
داشت و حکم وی نیز قطعی شده بود و نامبرده از این حکم 
نیز خبر داشت و در واقع حکم حبس به مرحله اجرا درآمد 
و هم اکنون یکی از سه حکم قطعی وی اجرایی شده است.

وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: واقعیت امر این است 
که دستگاه قضائی در حوزه کسب وکار فعالیت مستقیم ندارد، 
ولی به صورت غیرمســتقیم با هدف رفع موانع بر ســر راه 
کســب وکار مردم در راســتای رصد نظارت بر حسن اجرای 

قوانین ورود می کنیم.
وی با اشــاره به اینکه همچنین ســازمان بازرسی کل کشور 
طبــق قانون حق ورود به ایــن موضوع را دارند، عنوان کرد: 
بخش دیگر به مسائل قضائی برمی گردد که بین بخش های 
کســب وکار به ویژه خصوصی با جنبه های حاکمیتی ایجاد 
شود و مشکلاتی برای آنها ایجاد شده دستگاه قضایی تلاش 
می کند در روند رسیدگی ها هیج کارخانه یا شرکتی به دلیل 

بدهی و تسهیلات دریافتی از بانک ها، تعطیل نشود.
ســخنگوی قــوه قضاییه ابراز کرد: بدون شــک با همراهی 
بخش های مختلف دولت و دستگاه قضایی و همچنین بخش 
خصوص شــاهد تحول در حوزه کســب و کار مردم خواهیم 

بود.

فائزه هاشمی عفو می شود؟

ایلنا: محمدحسین آقاسی وکیل فائزه هاشمی، درباره آخرین 
وضعیت موکل خود گفت: پرونده خانم فائزه هاشمی در حال 
ادغام محکومیت ها و صدور رأی جدید است. اطلاع دارید که 
وقتی کســی محکومیت های متعددی داشــته باشــد این 
محکومیت ها باید تجمیع شــود و من از دادگاه تقاضا کردم 

که این محکومیت ها تجمیع شود.
وی افزود: فعلًا پرونده در شعبه ۳۶ دادگاه تجدیدنظر است 
و منتظریم چه رأیی صادر می شــود و مجازات ایشــان به چه 
صورتی خواهد شد. البته یکی از پرونده هایی که منتظر رأی 
هستیم به احتمال زیاد مشمول عفو رهبری شده که آن عفو 
به صورت عمومی بوده نه به صورت خاص. چون اتهامی که 
مبنی بر اجتماع و تبانی به ایشان وارد شد، در محدوده زمانی 

ایامی بود که رهبری نسبت به آن عفو عمومی دادند.
این وکیل دادگستری درباره اتهامات پرونده هایی که در آن ها 
قرار بر صدور رأی اســت، گفت: ســه تا چهار پرونده بود که 
خانم هاشــمی در آن ها محکومیت های متعددی داشت. از 
جمله تبلیغ علیه نظام و اهانت به مقدســات بود که ۳۷ ماه 
حبــس داشــتند که مقدار زیــادی از آن را تا به حال تحمل 
کردند و منتظر هســتیم که ببینیم در ادغام پرونده ها چه 

اتفاقی می افتد.
آقاسی درباره آخرین وضعیت فائزه هاشمی در زندان گفت: 
من طی ۳ روز گذشته به ملاقات ایشان رفتم و وضعیت موکلم 
مشــابه افرادی اســت که مشغول تحمل محکومیت قطعی 
شــده اند. احتمال دارد که در اواخر هفته آینده دادگاه رایی 

صادر می کند.

  دوران 
افول یاران 
اردوغان؟

استراتژیی که حزب عدالت و 
توسعه را شکست داد

گروه بین الملل: حزب عدالت و توسعه )AKP( که از 
ســال ۲۰۰۲ تحت رهبری رجب طیب اردوغان در 
قدرت بوده، از دو دهه گذشته برای اولین بار با خطر 
فروپاشــی مواجه اســت. انتخابات محلی که در ۳۱ 
مارس ۲۰۲۴ برگزار شــود، توسط ناظران سیاسی 
محلی "سونامی" علیه اسلام گرایان حامی اردوغان 
نامیده شــد، زیرا هیچ کــس انتظار چنین پیروزی 
بزرگی را از سوی حزب مخالف جمهوری خواه خلق 
نداشت. اگر چه از دست رفتن آراء استانبول از سوی 
اردوغــان، قبل تر پیش بینی شــده بــود، اما انتظار 
نمی رفت که سایر مناطق، به ویژه آنهایی که قبلًا به 
عنوان پایگاه های حزب حاکم اردوغان ارزیابی شده 

بودند، از دست برود.
این در حالی است که خود اردوغان برای چهار سال 
دیگر در قدرت خواهد بود، مگر اینکه به دلایلی خارج 
از کنترل خود مجبور به اســتعفا شود. کارشناسان 
معتقدند انتخابات امســال آزمونی بود برای این که 
آیا حزب عدالت و توســعه قادر خواهد بود حمایت 
عمومی را به ویژه در شهرهایی که در انتخابات محلی 

سال ۲۰۱۹ ازدست داده، به دست آورد؟
اما شمارش آرا نشان داد که اکرم امام اوغلو از حزب 
»جمهوری خواه خلق« بار دیگر از ســوی ســاکنان 
اســتانبول به عنوان شهردار بزرگ ترین شهر ترکیه 
برگزیده شــده اســت؛ آرای ریخته شده به نفع او در 
صندوق های رأی ۱۰ درصد بیشتر از آرای رقیبش 
از حزب حاکم »عدالت و توســعه« بود. دیگر نامزد 
حزب »جمهوری خواه خلق« نیز توانست شهرداری 
آنکارا را حفظ کند و در انتخابات شهرداری ۱۵ شهر 
دیگر در سراســر کشــور نیز به پیروزی برسد. نتایج 
این انتخابات، بدترین شکست برای اردوغان و حزب 
حاکم »عدالت و توســعه« در بیش از دو دهه اخیر 
محســوب می شود و می تواند نشان دهنده تغییر در 
چشــم انداز سیاسی کشــور ترکیه باشــد. از نظر 
تحلیلگران، فشارهای اقتصادی از جمله تورم حدوداً 
۷۰ درصدی ترکیه همچنین کاهش رشد اقتصادی 
ناشی از یک رژیم سخت گیرانه پولی باعث شد که رای 
دهندگان ترکیه حزب »عدالت و توســعه« را تنبیه 

کنند.

پس از آخرین انتخابات ریاست جمهوری ترکیه، به 
نظر می رسید اپوزیسیون اردوغان به رهبری کمال 
قلیچ داراوغلو که تمایلی به پذیرش شکست های خود 
نداشــت، درگیــر درگیری های سیاســی داخلی و 
اختلاف بر سر رهبری شوند. درگیری هایی که منجر 
به فروپاشــی نهایی ائتلاف "جدول شــش" شــد. 
بااین وجــود، شکســت آنها اراده تغییــر را در میان 
بازیگــران اصلی حزب جمهوری خواه خلق تضعیف 
نکرد. در گام نخست، آن ها شروع به جستجوی دلایل 
شکست خود کردند. برای این منظور، یک وب سایت 
راه اندازی شد که از طریق آن شهروندان می توانستند 
نظر خود را در مورد تغییرات پیشــنهادی در حزب 

جمهوری خواه خلق بیان کنند.
موضــوع رهبری حزب در وهله اول موردتوجه قرار 
گرفت؛ اما نکته آنجا بود که هرگز در تاریخ جمهوری 
ترکیه وضعیتی وجود نداشته که در آن یک رئیس 
داوطلبانه از رهبری حزب کناره گیری کند. به طور 
معمول، این افراد تا زمان مرگ یا تا زمانی که حزب 
منحل شود، جایگاه خود را نگه داشتند. بسیاری از 
مردم که انتظار داشتند کمال قلیچ داراوغلو به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شــود، تحت رهبری او برنامه 
حزب را تغییر دادند تا با تبدیل به حزبی چپ گرا به 
تغییرات اجتماعی در خود ترکیه پاســخ دهند. اما 
اســتعفای کمــال کلیچداراوغلــو از رهبری حزب 
جمهوری خلق و سپرده شدن این مسئولیت حساس 
به سیاستمدار جوانی به نام اوزگور اوزل، نقش مهمی 
در پیروزی این حزب قدیمی ایفا کرده است چرا که 
اوزل، ارتباطات وســیعی با طیف های مختلف مردم 
برقــرار کرده و جوانــان ترکیه، توجه ویژه ای به او و 

اکرم امام اوغلو نشان دادند.
در مقابل استراتژی فعلی اردوغان، بر خلاف سیاستی 
که پیش از پیروزی در انتخابات ریاســت جمهوری 
۲۰۲۳ دنبال شــد، بر اســاس سیاست پولی سخت 
گیرانه با نرخ بهره بالا ادامه یافت. او اگرچه بخشــی 
از مفروضات جدید سیاست ریاضتی را تحمیل کرد 
اما تاکنون موفقیت زیادی به همراه نداشته و کمک 
دولت ثابت کرده اســت که کافی نیست. حدود ۱۶ 
میلیون بازنشسته ترکیه با درامدی ۴۰ درصد کمتر 

از حداقل دستمزد زندگی می کنند. علاوه بر این، با 
وجــود معرفی یک برنامه اقتصادی دیگر که هدفان 
تثبیت اقتصاد تا ســال ۲۰۲۶ اســت، شرکت های 
کوچک به دلیل کمبود تسهیلات اعتباری، از کمبود 
نقدینگی و تشــدید حسابرسی مالیاتی رنج می برند 
و بــه مــرور ورشکســت می شــوند، در حالی که 
شرکت های بزرگ، اغلب با دولت همکاری می کنند، 
از معافیت های مالیاتی و مشوق های متعدد بهره مند 

هستند.
در این شرایط به نظر می رسد ترک ها در حال حاضر 
به اســتراتژی اقتصادی فعلی بی اعتماد هســتند و 
ترجیح می دهند پول خود را در خارج از کشور نگه 
دارنــد. این امر منجر به پدیده صادرات ارز در خارج 
از ترکیه می شود که تورم را بیشتر می کند. چه آنکه 
ناظران سیاسی معتقدند این وضعیت به احتمال زیاد 
پس از به قدرت رسیدن اپوزیسیون تغییر خواهد کرد 
و اعتماد عمومی بیشــتری نسبت به دولت اردوغان 

شکل خواهد گرفت.
در این شــرایط احزاب جدیدی از جمله حزب رفاه 
جدیــد )YRP( رأی دهنــدگان محافظــه کار را با 
موفقیــت به خود جلب کــرد. این حزب که به طور 
غیرمنتظره ای به حزب سوم در تکیه از نظر حمایت 
مردمی و مقبولیت تبدیل شــد و ۶ درصد آرا را به 
دست آورد، به لطف مانیفست انتخاباتی خود که در 
آن دولت را به خاطر مشکلات اقتصادی و عدم اتخاذ 
موضع قاطع تر نسبت به اسرائیل در مورد اقداماتش 
در نــوار غــزه ســرزنش می کرد، بــه نتیجه خوبی 

دست یافت.
اگر چه باد تغییر که امسال به ترکیه رسیده است را 
نمی توان نادیده گرفت؛ اما چهار ســال تا انتخابات 
ریاست جمهوری باقی مانده و ناظران سیاسی توصیه 
می کنند که هر دو حزب حاکم و مخالفان آنها اکنون 
باید یک اســتراتژی مناسب و عملگرها اتخاذ کنند. 
بااین حال، موضوعی که بیشــترین ســؤال را مطرح 
می کند، جانشینی احتمالی اردوغان به عنوان رئیس 
دولت و رهبر حزب سیاســی اصلی ترکیه اســت. با 
وجــود این واقعیت کــه هنوز گمانه زنی های جدید 
بیشــتری در مــورد برنامه هــای تمدیــد دوره 

ریاست جمهوری او وجود دارد، به نظر نمی رسد که 
این سیاســتمدار بلندپرواز، قدرت کافی برای ادامه 
رهبری ترکیه به عنوان رئیس جمهور داشــته باشد. 
بااین حال، ممکن است که او در مقام ریاست حزب 
باقی بماند و نفوذ مستقیم بر جانشین خود را حفظ 

کند.
چه آنکه حزب عدالت و توســعه یا آکپارتی، توســط 
گروهی از شــاگردان غرب گرای حزب اسلام گرای 
فضیلت تشکیل شد. یعنی همان شاگردان تجددخواه 
نجم الدین اربکان که برخلاف مشــی سیاسی رهبر 
خود، تمایل داشــتند تا یک قرائت لیبرالی از اسلام 
سیاســی را پیش ببرند. این گروه به رهبری افرادی 
همچــون عبدالله گل، رجــب طیب اردوغان، بلنت 
آرنچ و دیگران، پس از جدایی از صف یاران اربکان، 
در سال ۲۰۰۱ میلادی حزب جدید را تأسیس کرد 
و در ســال ۲۰۰۲ میلادی، با کســب اکثریت آرا، 
به تنهایی دولت را تشکیل داد. حزب مزبور، همواره 
در ۲۲ ســال گذشــته، قدرت را به صورت یک قبضه 
در اختیار داشته و عنوان »حزب اول کشور« را یدک 
کشــیده اســت. اما حالا برای اولین بار در دو دهه 
گذشــته، حزب عدالت و توســعه جایگاه نخست را 
ازدســت داده و از حیث میــزان رأی، دومین حزب 

ترکیه است.
اما حالا حزب عدالت و توســعه به رهبری اردوغان، 

در برابر دو معضل بزرگ قرار گرفته است:
۱. از سویی با بحران اقتصادی بزرگی روبه روست و 
در عرض ۱۰ ماه گذشــته یعنی در ســومین دوره 
ریاست جمهوری او، دلار از ۲۰ لیره به ۳۲ لیره رسیده 
و فقر و تورم، میلیون ها شــهروند ترکیه را به ســتوه 

آورده است.
۲. نتایج انتخابات شــهرداری ها و سقوط به جایگاه 
دومین حزب ترکیه، عملًا مشروعیت و اعتبار حزب 

را به چالش کشیده است.
حالا باید دید آیا حزب عدالت و توسعه نیز دست به 
تغییرات بنیادین در رهبری حزب خواهد زد تا بدنه 
جوان ترکیه را جذب کند یا ســنت رهبری در این 
حزب، دومینوی شکست های آنها را استمرار خواهد 

داد.

رسول سلیمی
روزنامه نگار

امیر خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش در مراســم 
تجلیل از پیشکسوتان و فرماندهان اسبق این نیرو که با عنوان سفیران 
نهاجا در دانشگاه علوم و فنون هوایی شهید ستاری برگزار شد، گفت: 
امــروز بحمــدلله نیــروی هوایی ارتش به برکــت حضور و زحمات 

پیشکسوتان بسیار آماده تر از قبل برای انجام هر ماموریتی است.
وی افزود: کارکنان جوان نیروی هوایی با الگوگیری از پیشکسوتان 
این نیرو که در دفاع مقدس خوش درخشیدند در این برهه از زمان 

به بهترین وضعیت در حال انجام مأموریت هستند و از آمادگی بسیار 
خوبی برخوردارند.

امیر واحدی با بیان اینکه جوانان ما در نیروی هوایی با عشــق و با 
ولایتمــداری کامــل در خدمت انقلاب و نظام هســتند اظهار کرد: 
نیروی هوایی به پشــتوانه جوانان این نیروی ولایتمدار امروز آماده 
پاســخگویی به هرگونه تهدیدی بوده و با قدرت در مقابل دشــمنان 

ایستاده است.

فرمانده نیروی هوایی ارتش با بیان اینکه اقتدار و ســربلندی نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران به برکت جانفشانی پیشکسوتان ما 
در دفاع مقدس به خصوص خلبانان شــجاع نیروی هوایی به وجود 
آمده اســت، تصریح کرد: لازمه قدردانی از پیشکســوتان رسیدن به 
شناخت کافی در مورد این عزیزان است که چگونه در دوران جنگ 
در مقابل دشمن تا بن دندان مسلح ایستادند و دوران پرافتخار ما را 

امروز رقم زدند.

هشدار فرمانده ارشد ارتش: آماده پاسخگویی به هرگونه تهدیدی هستیم

آواربرداری اقتصادی بعد از دولت رئیسی کار حضرت فیل است!

محمد مهاجری در گفت وگو با ایلنا، درباره اظهارات اخیر رئیسی در گفت وگو با مردم درباره اطلاع از سفره آنان و 
اینکه اگر این آگاهی منجر به بهبود معیشت جامعه نشود به چه دردی می خورد، گفت: اطلاع داشتن آقای رئیسی 
به معنی هم حس بودن نیست، بالاخره وقتی شما حداقل دستمزد کارگران را می دانید حداقل با اضافه کار و ... را 
می دانید، قطعاً ســبد هزینه های کارگر آنقدر بالاســت که به خصوص در شــهرهای بزرگ، این درآمدها نمی تواند 

هزینه های کارگر را پوشش دهد.
وی افزود: اطلاع آقای رئیس جمهور حتماً چیز مثبتی است ولی این اطلاع باید به درد مردم بخورد؛ مثلًا فرض کنیم 
من بگویم که می دانم رونالدو در سال چقدر درآمد دارد خب به چه کار می آید این درآمد رونالدو؟ چه دردی از من 
دوا می کند؟ هیچ دردی. به نظر من همانطور که آقای رئیسی گفتند، اطلاع بسیار خوبی است اما چون این اطلاع 
همراه با همدلی نیست، خیلی دردی از جامعه کارگری ما درمان نمی کند.این تحلیل گر مسائل سیاسی با اشاره به 
اظهارات رئیســی درباره کاهش تورم در خصوص اینکه آیا این مســاله در ســفره مردم احساس می شود، عنوان کرد: 
آقای رئیسی روزی که مراسم تحلیفش بود خودشان گفتند که تورم ۴۰ درصدی را تحویل می گیریم حالا این ۶۰ 
درصد غلط است و این ۳۰ درصدی هم که می گویند غلط است. ببینید دولت آمده سال پایه را عوض کرده و آن را 
از ســال ۹۵ به ســال ۹۹ قرار داده اســت.وی یارآور شــد: طبیعتاً وقتی شــما سال پایه را عوض کنید و قیمت ها را بر 
اســاس ســال پایه جدید محاســبه کنید، آن وقت می گویید تورم کاهش یافته اســت. فاصله بین ۹۵ و ۹۹ هر تورمی 
بوده را گم می کنید درحالیکه در واقع به خاطر عوض کردن سال پایه به نوعی یک اغواگری در این میان وجود دارد.
مهاجری در خصوص اظهارات رئیس جمهور در رابطه با جابه جایی افراد ناکارآمد گفت: ایشــان اگر بخواهند افراد 
ناکارآمد را عوض کنند لااقل باید ۱۲ عضو کابینه را عوض می کردند هر وقت ایشان ۱۲ عضو کابینه را حداقل عوض 
کردند می شــود امیدوار بود حرفشــان درســت است.وی درباره صحبت های رئیس جمهور دربارهٔ ۴۸۰ هزار میلیارد 
کسری بودجه که در آغاز کار دولت سیزدهم وجود داشت، و آن را بدون چاپ پول و استقراض پشت سر گذاشتند، 
گفت: اطلاعات دروغ به آقای رئیسی می دهند؛ من چون نسبت به اینکه آقای رئیسی هرگز دروغ نمی گویند، یقین 
دارم می گویم اطلاعات دروغ می دهند و آقای رئیسی هم این اطلاعات دروغ را باید با کارشناسان مختلف چک کنند 
و بعداً این اطلاعات را منتشر کنند. متاسفانه این اطلاعات دروغ چیزی جز بدنامی برای دولت ایشان باقی نخواهد 
گذاشت.مهاجری افزود: بعد از دولت ایشان، یک آوار بزرگ اقتصادی بر سر کشور وارد خواهد شد که آن آواربرداری 
بعد از آقای رئیسی، کار حضرت فیل خواهد بود.مهاجری در پیش بینی خود از آینده سیاسی دولت رئیسی عنوان 
کرد: پیش بینی من این است که آقای رئیسی ان شاالله رئیس دولت چهاردهم هم خواهد بود و متاسفانه وضعیت 

فعلی همچنان ادامه خواهد داشت و به قول شاعر این قافله تا به حشر لنگ است.

 اژه ای: دشمن می خواهد با کم رنگ کردن حجاب به توفیقاتی برسد که نمی رسد

حجت الاسلام محسنی اژه ای در اجلاسیه شهدای طلاب و روحانی کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به راز موفقیت 
عملیات وعده صادق اظهار داشت: گوش دادن به فرمان الهی و پشت سر ولی بودن و همچنین اتحاد و یکپارچگی 

مردم و مسئولان دلیل این پیروزی بزرگ بوده است.
اژه ای با بیان اینکه امروز دشمن در تریبون های مختلف موضوعات و شبهات مختلف را مطرح می کند تا بین مردم 
و مسئولان و ارزش ها فاصله بیندازد، افزود: ما وظیفه داریم برای نسل جوان و آینده کشور پیروزهای ایران اسلامی 
با وجود دشمنی های مختلف از جمله پیروزی در عملیات وعده صادق تبیین و بازگو کنیم و بگوییم دشمن کی 
بود و چه کار کرد و از هر نوع امکانی که می توانست استفاده کرد تا ایران شکست بخورد ولی در نهایت نصرت الهی 

همراه و یار ملت ایران بود.
وی با بیان اینکه دشمن در جبهه نظامی، ترور و محاصره اقتصادی شکست خورده و امروز تلاش می کنند بر سر 
راه تولید و اقتصاد کشور مشکل ایجاد کنند، اضافه کرد:  آن ها به تفرقه و جدایی بین مردم و مسئولان امید بسته اند 
و می خواهند از این طریق به اهداف خود برســند؛ لذا امروز وظیفه داریم آنچه را که رهبر معظم انقلاب در زمینه 

اقتصاد و تولید دغدغه دارند و بیان می کنند برای تحقق آن تلاش کنیم.
اژه ای با تاکید بر اینکه این جهش تولید بدون مشارکت مردم اتفاق نمی افتد، یادآور شد: یکی از مسائل مهم کشور 
امروز مسائل فرهنگی است؛ دشمن می خواهد با کم رنگ کردن ارزش های دینی مثل حجاب و عفاف به زعم خود 
و با ایجاد اختلاف و شبهه به توفیقاتی برسد که با همت، بصیرت و اگاهی مردم به جایی نمی رسد.رئیس قوه قضائیه 
ابراز کرد: این اجلاسیه برای بزرگداشت شهدای روحانی بوده و امروز بنده از همه شما مسئولیتم سنگین تر است، 
روحانیت با روحانیت ۱۰ تا ۵۰ ســال پیش وظایف آن متفاوت اســت زیرا علاوه بر علم اصول، احکام و معارف باید 
جامعه را بشناسد، دوست و دشمن را بشناسد و بتواند برای مردم تبیین کند و مهم تر از همه این ها شئون روحانیت 
بوده که باید کاری نکنیم از قداســت خارج شــود زیرا اگر یک نفر در روحانیت کاری کند پای همه روحانیت تمام 
می شود و باید همه مراقب باشیم.اژه ای تاکید کرد: کارگزاران روحانی و همه روحانیت از همه سنوات گذشته باید 
بیشتر ارتباط با مردم داشته باشند و حرف مردم را بیشتر بشناسند، زبان گویای نظام برای تبیین و زبان مردم برای 
بیان مشکلات باشند.وی خاطرنشان کرد: مردم مشکلاتی دارند و در زمینه برخی موضوعات زندگی مثل مسکن 
واقعاً مقداری مشــکل دارند و مســئولان باید با همدلی و همفکری از هر نوع مســئله ای که غیر از رســیدگی به امور 
مردم در راستای اهداف دینی است، دوری کنند و دست به دست هم دهیم و نقشه های دشمن را خنثی کنیم و 
به مردم خدمت کنیم و اگر این کار را نکنیم نزد خدا مسئول هستیم و فردا شاید همین مردم مدعی ما شوند، مردم 

صبور هستند مردم امتحان خود را از اول انقلاب تاکنون خوب پس داده اند و الان وظیفه ما بوده که کار کنیم.



خاندوزی: پرداخت ارز ترجیحی و کالابرگ ادامه دارد
گروه اقتصادی: احســان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت در نشست 
خبری با اشاره به وضعیت نقدینگی اظهار کرد: در پایان سال ۱۴۰۲ نرخ 
رشــد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد کاهش پیدا کرد و از وضعیت بحرانی که 
در پایان دولت قبل داشــت، خارج شــدیم. اما در کنار کنترل نقدینگی، 
دغدغه دولت این بود که دسترســی بخش واقعی اقتصاد به منابع بانکی 
دچار مضیقه نشــود؛ به همین دلیل تلاش دولت این اســت که بتواند در 
سال جاری با خلق ابزارهای جدید، دسترسی بنگاه های اقتصادی به منابع 

را تقویت کند.
تورم نقطه به نقطه ۳۱ درصد شد ��

وی ادامه داد: همچنین بر اســاس گزارش مرکز آمار تورم نقطه به نقطه 
مصرف کننده از ۵۵.۵ درصد در فروردین ۱۴۰۲ به عدد ۳۰.۹ در فروردین 
۱۴۰۳ رســیده که حاکی از کاهش ۲۴.۶ درصدی اســت. تورم نقطه به 
نقطه تولید نیز در فروردین امســال با کاهش ۶.۱ واحد درصدی نســبت 

به مدت مشابه سال گذشته، به ۳۱.۲ درصد رسید.
وزیر اقتصاد افزود: فراموش نکنیم که این شــاخص )تورم نقطه به نقطه 
تولید کننده( در اردیبهشت ۱۴۰۰ معادل ۱۰۳ واحد درصد بود. این آمار 
نشان می دهد دولت سیاست های اصلاحی برای کنترل تورم را به صورت 

مؤثر در حال پیگیری دارد.
دولت سیزدهم رکوردار چاپ پول است؟! ��

خاندوزی در پاسخ به برخی اظهار نظرها پیرامون وضعیت کلان های پولی 
گفت: این قبیل ادعاها که دولت سیزدهم رکوردار چاپ پول است از زبان 
افرادی که خودشــان ســابقه اجرایی داشته اند مایه تعجب است و شائبه 

سیاسی بودن این موضع گیری ها را ایجاد می کند.

وی افزود: مقایســه متغیرهای اســمی در طول بازه زمانی، ساده انگارانه 
اســت. اگر با منطق این دوســتان بخواهیم متغیرهای پولی و اســمی را 
مقایسه کنیم باید بگوییم که میزان افزایش ۱۹۳ هزار میلیارد تومانی در 
پایه پولی و ۱۵۹۳ هزار میلیارد تومانی نقدینگی در دوره مسؤولیت همین 
دوستان )سال های ۹۷ تا ۹۹( معادل بیش از ۱۱۰۰ برابر دولت های سوم 
و چهارم؛ ۱۴۰ برابر دولت های پنجم و ششم؛ ۲۰ برابر دولت های هفتم 
و هشتم و ۳ برابر کل دولت های نهم و دهم بوده است!خاندوزی ادامه داد: 
اگر مدل هوخشتره ای اش را هم بخواهیم اشاره کنیم، باید بگویم بر اساس 
همین منطق از ابتدای شکل گیری دولت مدرن در ایران تا ابتدای دولت 
یازدهم حجم نقدینگی معادل ۴۷۰ هزار میلیارد تومان بود اما در انتهای 
دولت دوازدهم با افزایش بیش از ۸ برابری به ۴ هزار هزار میلیارد تومان 
رسید! البته این شیوه مقایسه حتماً اشتباه است و آقایان باید توجه کنند.

وزیر اقتصاد گفت: ضمن اینکه وقتی نرخ رشــد نقدینگی متوســط ۳۰ 
درصد باشد، طبیعی است که پس از دو تا سه سال حجم نقدینگی ۲ برابر 
شود و این در کل برهه های اقتصادی ایران مشاهده می شود و نمی توان 
آن را فقط به دولت سیزدهم نسبت داد؛ بخصوص که دولت سیزدهم نرخ 
رشد نقدینگی را از بالای ۴۰ درصد به مرز ۲۵ درصد کاهش داده است.

تسهیل رفع تعهد ارزی صادرکنندگان ��
ســخنگوی اقتصادی دولت در پاســخ به سوالی درباره موضع دولت برای 
تســهیل شــیوه های رفع تعهد ارزی، اظهار کرد: تصمیمات خوبی برای 
تسهیل در رفع تعهد ارزی صادرکنندگان کوچک اتخاذ شده که جزئیات 
آن را بزودی بانک مرکزی اعلام می کند. همچنین برقراری »گواهی امتیاز 
صادراتی« در کمیسیون اقتصادی دولت به تصویب رسید و انتظار داریم 

هفته آینده در دولت به تصویب نهایی برسد.
ارز ترجیحی همچنان پرداخت می شود ��

ســخنگوی اقتصادی در پاســخ به ســوالی درباره هجمه های سیاسی به 
سیاست ارز ترجیحی گفت: انتقادهای کارشناسی و منصفانه نعمت است 
و دولت از نقدهای کارشناسی استقبال می کند به خصوص نقدهای ایجابی 
که حاوی پیشنهادات گره گشاست. تجربه سیاست گذاری عمومی به ما 
نشــان می دهد هر مســاله صرفاً یک راهکار ندارد و می توان با استفاده از 
عقل جمعی، راه های مختلف و مسیری که کم هزینه تر است را انتخاب 

کنیم چون هر پیشنهادی نقاط ضعف و قوت خودش را دارد.
وی ادامــه داد: نظــر مجموعــه دولــت برای کمک به معیشــت مردم، 
سیاســت هایی مانند ارز ترجیحی و پرداخت کالابرگ الکترونیک بوده 
است. این سیاست ها موجب شد مردم در ماه رمضان و نوروز ۱۴۰۳ شرایط 
نسبتاً مناسب تری را نسبت به گذشته شاهد بودند. این سیاست ها با توجه 
به اینکه هنوز سیاست جایگزین بهتری پیشنهاد نشده است همچنان در 
دستور کار دولت است چون این سیاست هم مصوبه مجلس است و هم 

مورد تأیید دولت؛ بنابراین فعلًا ادامه پیدا خواهد کرد.
کالابرگ امسال هم واریز می شود ��

وزیر اقتصاد در مورد طرح کالابرگ فجرانه اظهار کرد: با توجه به استقبال 
۶۰ میلیون نفری از اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی و تأثیر مثبتی که 
بر طبقات ضعیف و متوســط جامعه گذاشــته اهتمام دولت تأمین منابع 

لازم برای ادامه طرح است.
خاندوزی تصریح کرد: دولت و مجلس به صورت مشترک اهتمام به تأمین 

منابع برای تداوم اجرای این طرح دارند و اخبار متعاقباً اعلام می شود.

عباس علوی راد
 کارشناس امور اقتصادی 
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چــرا دلار 7۰ هــزار تومانــی را دیده ایم؟

آن چیزی که به صورت بنیادین باعث جهش نرخ ارز 
یا کاهش ارزش پول ملی ما می شــود، میزان رشــد 
اقتصادی، رشد نقدینگی و درآمدهای ارزی نفت است 
که خوشــبختانه این ۳ مــورد تحولات پایداری را در 
اقتصاد ما ایجاد می کنند چراکه در سال های اخیر آمار 

روبه بهبودی داشته اند.
براساس آمار بانک مرکزی میانگین رشد اقتصادی ۳ 
سال اخیر ۴.۲ درصد است، علاوه برآن رشد نقدینگی 
به هدف گذاری بانک مرکزی رســیده اســت. دولت 
معتقد بود که درآمدهای ارزی حاصل از صادرات نفت 
بهبود پیدا کرده و عده ای با تردید به آن نگاه می کردند. 
مهم تریــن نهادهای بین المللی هم فروش نفت ایران 
در بالاترین ســطح ممکن نسبت به سال های گذشته 
را تأیید کرده اند و معتقدند ایران به منابع ارزی حاصل 

از فروش نفت دسترسی دارد.
شاید عده ای بپرسند اگر این اتفاقات مثبت برای کشور 
ما افتاده اســت، پس چرا دلار ۷۰ هزار تومانی را هم 
دیده ایم؟ افزایش قیمت ارز در ماه های اخیر ریشه در 
سه تحول بنیادین مطرح شده نداشته است و مربوط 
به تنش های سیاسی و پی درپی ماه های اخیر بود. این 
تنش ها به شــکل سریالی اتفاق می افتاد و شوک های 
مختلفی را به فواصل زمانی کوتاه تجربه کردیم. درواقع 
ریشــه افزایــش قیمت های اخیر مربــوط به عوامل 

غیراقتصادی بود.
در شرایط شوک های سیاسی، سوداگرانی که به دنبال 
نوســان گیری از مردم اند، انتظارات تورمی را شــارژ 
می کننــد در این صــورت فضای تقاضای کاذب برای 
خرید ارز شکل می گیرد. اگر قیمت ارز به واسطه این 
شوک ها بالا می رود، با بهبود فضای سیاسی، به راحتی 
قیمت هــا کاهش می یابد. الان دامنه تغییرات نرخ ارز 
در یک ماه اخیر حدود ۷ هزار تومان اســت که اصلًا 
نشــان دهنده وضعیت متغیرهای بنیادین اقتصادی 

نیست.
ما دو رویداد تسویه های پایان سال میلادی و سفرهای 
عید نوروز را پشــت ســر گذاشتیم و تقاضای ارز برای 
خارج از کشــور را نداریم، بنابراین درحال حاضر تنها 
چیــزی که می تواند بــازار را ملتهب کند، تنش های 
سیاســی اســت که با آرام شــدن این تنش ها، شاهد 
کاهــش التهاب بــازار ارز هســتیم. البته پیش بینی 

می شــود قیمت ارز پایین تر هم بیاید.
از طرفــی در رابطه بــا اظهارنظرهای واکنش برانگیز 
برخی نمایندگان مجلس در مورد نرخ ارز و ارزش پول 
ملی که به افزایش نرخ ارز و بالا رفتن انتظارات تورمی 
دامن می زدند، متاسفم. در یک نهادی مثل قوه مقننه، 

از این اظهارنظرها تعجب می کنم.
بازوی پژوهشی نمایندگان، مرکز پژوهش های مجلس 
است و بهتر است افراد متخصص این مرکز به نمایندگان 
مجلس در امور اقتصادی مشاوره دهند تا کارکردهای 
نــرخ ارز را بداننــد و دیگر شــاهد این اظهار نظرهای 
نگران کننــده در مــورد نرخ ارز نباشــیم. نمایندگان 

مجلس باید حســاب شده تر اظهار نظر کنند.

بازتاب

بــازار ارز و هیجانــات کاذب

ایســنا: حجت الله فرزانی، کارشــناس پولی و بانکی با 
اشــاره به اینکه گســترش تنش ها میان ایران و رژیم 
غاصب اســرائیل موجب شــد تا هیجانات بر بازار ارز 
غالب شود و در نتیجه مردم به صورت هیجانی اقدام 
بــه خریــد ارز کردند، اظهار کــرد: با فروکش کردن 
التهاب های سیاســی و نظامی شاهد افت قیمت دلار 
در کشور هستیم. پیش بینی می شود نرخ ارز پایین تر 

هم بیاد.
وی تصریح کرد: با کاهش تنش میان ایران و اسرائیل 
ریسک سیاسی و نگرانی هایی که در داخل کشور وجود 
داشت از بین رفت و این موضوع موجب شد تا اثر خود 

را بــر تقویت ارزش پول ملی نیز بگذارد.
بانکــی عنوان کرد: خوشــبختانه در زمینه بازار ارز و 
همینطور بازار سرمایه »بازار ساز« به موقع ورود کرد 
و با اســتفاده از منابع بازار، دامنه نوســان را کاهش داد 
و توانســت جلوی نوســانات ناپایدار و زود گذر نرخ ارز 

را بگیرد.

دلار پاییــن می آید

علی شــریعتی، فعال اقتصــادی و عضو اتاق بازرگانی 
ایران در واکنش به نرخ ارز در بازار در فضای مجازی، 
نوشــت: دلار تا ۵۸ هزار تومان به طور موقت تا چند 

روز آینده پایین خواهد آمد.
وی افزود: به نظر من جهش هیجانی هم قطعاً به زودی 

نخواهد داشت.
در ایــن میــان، برخی روایت های میدانی حاکی از آن 
اســت که قیمت دلار باز هم کاهشــی خواهد بود و به 

قیمت های پایین تر می رسد.

چالش خط 
قرمز دستمزد!

چرا حداقل حقوق برای کارگران 
تعیین می شود؟

گروه اقتصادی: ماده ۴۱ قانون کار می گوید »شورای عالی 
کار همه ساله موظف است، میزان حداقل مزد کارگران 
را برای نقاط مختلف کشور یا صنایع مختلف با توجه به 
معیارهای درصد تورم و تأمین معیشــت خانوار تعیین 
کند«.محسن باقری، نماینده جامعه کارگری در شورای 
عالی کار درباره ســبد معیشــت که مبنا تعیین حداقل 
دســتمزد کارگران اســت، گفت: سبد معیشت شامل 
اقلامی اســت که باید نظر شریک اجتماعی این جامعه 

هدف که کارگران هستند، در آن لحاظ شود.
بی اخلاقی های غذایی ��

وی افزود: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بر 
اساس قانون مکلف است که نظر نمایندگان کارگری را 

درباره سبد معیشت جویا شود.
وی با بیان اینکه هر تصمیمی که قرار است گرفته شود 
مشــارکت ذی نفعان آن جامعه باید جلب شود، عنوان 
کرد: متأسفانه وزارت بهداشت برای تعیین سبد معیشت 
برای تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۳ اقداماتی داشت که 

مورد تأیید نمایندگان جامعه کارگری نبود.
حداقلی که حداکثری شد ��

باقری در پاســخ به این پرســش که چرا برای جامعه 
کارگری حداقل ها در نظر گرفته می شود، گفت: قانون 
کار، حداقل ملی را مشــخص می کند برای اینکه هیچ 
کارفرمایی از آن تخطی نکند؛ ولی متأســفانه در حال 
حاضر این حداقل شده عرف و پرداخت می شود؛ به این 
ترتیب دیگر حداقل و حداکثری وجود ندارد، اشــتباه 

مصطلحی که در کشور رواج پیدا کرده است.
وی بــه مهر اضافه کرد: هنگامی که حداقل دســتمزد 
تعیین می شــود تصور این است که همین رقمی است 
کــه باید به کارگران پرداخت شــود در حالی که مبلغ 
تعیین شده کف قیمت است. در این راستا کارگاه های 
بالای ۵۰ نفر مکلف هستند که طرح توانمندی را اجرا 
کنند و قانون برای کارگاه های کمتر از ۵۰ نفر تکلیفی 
نگذاشته است. ماده ۴۷ قانون کار گفته برای بهره وری 
نیروی کار و مشارکت کارگران در سود تولید باید بخشی 
از ســود به کارگر داده شــود. همچنین در ماده ۴۹ به 
طبقه بندی مشاغل اشاره کرده و این درست نیست که 
کارفرما همین حداقل را به عنوان دستمزد تلقی کرده 
و افزایشــی ندهد.باقری با اشاره به وظیفه شورای عالی 
کار گفت: وظیفه شورا تعیین حد و مرز دستمزد کارگران 
است در واقع خط قرمزی است که هر کس پایین تر از 

این عدد پرداخت کند مشمول برخورد قانونی و جریمه 
می شــود. متأسفانه این خط قرمز عنوان مرز به عنوان 
حقوق تلقی شــده و حتی دانش آموختگان دانشگاهی 
با داشــتن مدرک دکتری که جذب کارگاه ها می شوند 

با همین عدد و دستمزد مشغول کار می شوند.
استیلای قراردادهای موقت ��

عضو هیأت مدیره کانون هماهنگی شــوراهای اسلامی 
کار با اشاره به معضل دیگر جامعه کارگری یادآور شد: 
اســتیلای قراردادهای موقت بر رسمی و رسمی زدایی 
کردن قراردادها ســبب شــده تا یک کارگر با ۲۹ سال 
ســابقه در شــرف بازنشستگی، همان حداقل را بگیرد. 
سابقه تحصیلات، کوشش ها فکری، جسمی و روحی و 
همچنیــن آلودگی های محیطی هیچیک، تأثیری در 
دســتمزد کارگران ندارد؛ به نوعی یک اشــتباه و رویه 

غیرقانونی عرف شده است.
سبد معیشت شامل چه اقلامی می شود؟ ��

نماینده جامعه کارگری در شورای عالی کار درباره اقلام 
سبد معیشت گفت: کالاهای آمده در این سبد بر اساس 
مطالعات انستیتو تغذیه ایران است، این اقلام و مصرف 
روزانه آن شــامل ۳۱۰ گرم نان، ۲۹۰ گرم ماکارونی، 
برنج، حبوبات، میوه ها، روغن، قند و شــکر است.باقری 
توضیح داد: وزارت بهداشت برای تعیین حداقل دستمزد 
امســال جدولــی ارائه داده بود کــه نمایندگان جامعه 
کارگری در شورای عالی کار اجازه اجرایی شدن آن را 
ندادند زیرا اجحاف در حق کارگران بود.وی با بیان اینکه 
این جدول در سایت وزارت بهداشت منتشر نشده است، 
اظهــار کرد: نمایندگان جامعــه کارگری اعلام کردند 
جدول چون هنوز در سایت وزارت بهداشت منتشر نشده 
از نظر نمایندگان کارگری رســمیت ندارد؛ اما وزارت 
بهداشت طی نامه ای آن را به وزارت کار ابلاغ کرده بود.

وی در توضیح این ســبد گفت: آخرین ســبد معیشت 
وزارت بهداشت مربوط به سال ۱۳۹۲ بوده که در سال 
۱۳۹۵ از سوی شرکای اجتماعی شورای عالی کار روی 
اعداد و ارقام آن توافق شد. به عنوان مثال، چای از سبد 
معیشت خانوار حذف شد یا مصرف روزانه نان از ۳۲۰ 
گرم پیشنهادی وزارت بهداشت به ۳۱۰ گرم در وزارت 
کار تقلیل پیدا کرد. بنابراین در این سال بر سر اقلام و 
ارقام آن توافق شــد.وی ادامه داد: در ســبد جدید که از 
سوی وزارت بهداشت اعلام شده بود مبنا آن بر اساس 
مصارف خانوارها تهیه شــده بود. یعنی برآورد شــده 

گوشت مصرفی خانوارهای کشور پایین آمده در نتیجه 
مصرف روزانه گوشت قرمز از ۴۸ گرم به ۳۸ گرم کاهش 
یافته که باید اعمال شود؛ این در حالی است که کاهش 
قدرت خرید مردم و ضعف اقتصادی خانوارها منجر به 
این امر شــده و خودخواسته نبوده است.وی بیان کرد: 
مبنای این سهمیه بندی میزان مصرف مردم بوده بدون 
اینکه توجه شــود دلیل اصلی کاهش مصرف چه بوده 
اســت. این برای برنج و ســایر اقلام نیز صدق می کند و 
مصرف روزانه انواع میوه با کاهش ۸۰ گرم به ۲۰۰ گرم 
تقلیل یافته بود. همچنین بر اساس استدلالی که انستیتو 
تغذیه دارد این تعدیل در راســتای اضافه وزن افراد و 
ســلامت آنها نیز بوده اســت. البته در این جدول حجم 
مصرفی روغن کم نشــده و همان ۳۵ گرم باقی مانده 
است.وی ادامه داد: پیشنهاد دادیم از حجم مصرفی قند 
و شــکر کم و به جای آن میوه های خشــک مانند توت، 
کشمش و انجیر اضافه شود. ولی این موارد در سبد نمود 
نــدارد. یــا اگر از حبوبات کم می شــود به مغزها اضافه 
نمی شود. چالش نمایندگان جامعه کارگری امسال در 

شورای عالی کار بر سر این مسائل بود.
سبد معیشت جهانی چه می گوید؟ ��

باقری در ادامه ســخنان خود با اشــاره به سبد معیشت 
جهانی عنوان کرد: در سبدهای جهانی که ما در جلسه 
کمیته مزد ارائه کردیم گوشــت ســفید شامل گوشت 
ماکیان و آبزیان می شود در حالی که در سبد معیشت 
پیشنهادی وزارت بهداشت فقط گوشت مرغ لحاظ شده 
اســت. کارشناسانی که این ســبد را تهیه کرده بودند 
نمی توانســتند از آن دفاع کنند. اســتدلال ها علمی و 
برخوردها منطقی نبود. برخی می خواستند از این فضا 
سوءاســتفاده کرده و سبد را ارزان کنند که نمایندگان 

جامعه کارگری اجازه ندادند.
وی گفت: حتی برخی کارشناسان حوزه بهداشت اعلام 
کردند سبد معیشت مذکور غیررسمی بوده و مورد تأیید 
نیســت. اگر روی ســایت قرار گیرد از نهادهای مختلف 

انتقاد شده و زیرسوال می رود.
وی گفت: همان طور که بهداشت جهانی WHO آنچه 
رســمیت دارد را روی ســایت خود قرار می دهد برای ما 
نیــز باید همین گونه باشــد؛ نــه اینکه موضوعی با این 
اهمیت با نامه به یک سری دستگاه ها برای اجرا، ابلاغ 
شود.عضو شورای عالی کار با اشاره به قانون شفاف سازی 
اظهار کرد: اطلاعات باید رســمی منتشــر شده و نهاد 

مربوط مکلف است به جامعه هدف پاسخگو باشند.
رأی گیری در مجلس ��

باقری درباره محول شدن تصمیم گیری حداقل دستمزد 
کارگران به مجلس شورای اسلامی گفت: وزیر کار برای 
اینکه صورت مســاله را پاک کند چنین مســاله را اعلام 
کرد. پرسش این است که آیا امروز که تعیین دستمزد 
کارمندان دولتی بر اساس مصوبه مجلس است این قشر 
وضعیت خوبی دارند؟ این حرکت در واقع فرار رو به جلو 
بــوده و برای اینکه از حقایق اقتصادی جامعه کارگری 
فرار شــود این موضوع مطرح شد. ضمن اینکه مجلس 
صلاحیــت ایــن امر را ندارد، اینکــه در تعیین بودجه 

خانوارهای کارگری بخش خصوصی نظر بدهد.
وی با بیان اینکه این امر باید در یک توافق و ترازی بین 
دو طرف اتفاق بیفتد، گفت: تاکید است کارگر و کارفرما 
با یکدیگر توافق کنند. حال چون در ســطح ملی تمام 
کارگــران نمی تواننــد با تمام کارفرماهــا توافق کنند 
نمایندگان دو گروه در سطح ملی چانه زنی می کنند و 
این ترازی را بین دو گروه رقم می زنند. ســپس تعیین 
دستمزد اتفاق می افتد. اما اینکه به یک نهاد داده شود 
یا فردی بیرون مجموعه، دســتوری برای سرمایه گذار 
بخش خصوصی و بدون توافق دو جانبه و ساختار چانه 
زنی تصمیمی گرفته شود راه به بیراهه است. مسؤولیت 
مجلس قانون گذاری است و نمی تواند در اجرا دخالت 
کند.وی تصریح کرد: مجلس حدود قانون را مشــخص 
می کند و هنگامی که وظیفه ای را بر اســاس قانون بر 
عهــده مجری که دولت اســت می گذارد، نمی تواند به 
قانون گذار برگرداند که مثلًا دستمزد را خودت تعیین 
کن.باقری با تاکید بر اینکه در ســاختار جهانی کار که 
کشور ما هم پذیرفته، ساختار دستمزد باید ساختار چانه 
زنی و مذاکره بین دو طرف باشــد، اظهار کرد: حضور 
دولت اینجا باید کم رنگ باشد و نقش تنظیم گری داشته 
باشد. چانه زنی بیشتر بین گروه کارگری و کارفرمایی 
باید باشد. در این خصوص دولت نه تنها بیشتر دخالت 
می کند در واقع نقش نمایندگان کارگران را نیز زیرسوال 
می برد.این در حالی است که صولت مرتضوی هم گفته 
است: ما حداقل حقوق و دستمزد کارگران را ۳۵ درصد 
افزایش دادیم. نمایندگان کارگران و کارفرمایان به اتفاق 
نظرشان این بود که آیتم های اصلی افزایش پیدا کند، 
شــورای عالی کار هم پیشــنهاد دیگری در این حوزه 

نداشتند.

یادداشت

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار

     دولت در لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری 
کاهش ســاعت کاری از ۴۴ ســاعت به ۴۲ و نیم ســاعت در هفته را 
آورده بود که کمیسیون اجتماعی در مصوبات خود این میزان را به 

۴۰ ساعت در هفته کاهش داده بود.
حجت الاســلام سیدســلمان ذاکر در جلسه علنی مجلس و در 
جریان بررسی طرح کاهش ساعت کاری کارمندان در هفته ضمن 
طرح پیشنهاد رفع ابهام خود از این طرح بیان کرد: انتظار ما این 
اســت هر کسی که در دستگاه های اجرایی کار می کند مشمول 

این قانون شــود و این طرح شــامل همه کارکنان دســتگاه های 
اجرایی شود.

وی ادامه داد: در طرح ســاماندهی کارکنان دولت نیز که فقط به 
نیروهای شرکتی اختصاص داشت مجلس ورود کرد و همه طرحی ها 
را شــامل می شــود. طرح ساماندهی کارکنان دولت افتخاری برای 
مجلس یازدهم است و انتظار داریم هیات رئیسه از مجمع تشخیص 

مصلحت پیگیری کند تا به نتیجه برسد.
وی در ادامه اظهار کرد: درخصوص این طرح در دست بررسی نیز 

انتظار ما این است که همه کارکنان دستگاه های اجرایی مشمول 
کاهش ســاعت کاری در هفته شــده و در صورت تعطیلی جمعه و 

شنبه، این تعطیلی مشمول آنان هم شود.
عبدالرضا مصری که اداره جلســه علنی را برعهده داشــت، در پاسخ 
بــه پیشــنهاد رفع ابهام سیدســلمان ذاکر گفــت: تمام کارکنان 
دستگاه های اجرایی یعنی کسانی که از طریق دستگاه های اجرایی 
به کار گرفته می شوند مشمول کاهش ساعت کاری در هفته خواهند 

شد.

چه کسانی مشمول کاهش ساعت کاری می شوند؟

در سبدهای 
جهانی که ما در 

جلسه کمیته 
مزد ارائه کردیم 
گوشت سفید 
شامل گوشت 

ماکیان و 
آبزیان می شود 
در حالی که در 
سبد معیشت 

پیشنهادی 
وزارت 

بهداشت فقط 
گوشت مرغ 
لحاظ شده 

است. 
کارشناسانی 

که این سبد را 
تهیه کرده 

بودند 
نمی توانستند 

از آن دفاع 
کنند. 

استدلال ها 
علمی و 

برخوردها 
منطقی نبود



واکنش پلیس به ویدیو برخورد غیرقانونی یک 
مأمور هنگام دستگیری یک زن؛ مامورخاطی 

بازداشت و معلق شد

ایســنا: چندی پیش ویدیویی در فضای مجازی منتشرشــد که در آن 
رفتار نادرست و به دور از شئونات اخلاقی از سوی یک مأمور پلیس در 
برابر بازداشت یک زن به ثبت رسیده بود، درپی انتشار این ویدیو، مرکز 
اطلاع رســانی پلیس اعلام کرد که »مأمور خاطی، با دســتور فرمانده 
انتظامی استان مربوطه بازداشت شد و برای انجام اقدامات مقتضی در 
اختیار بازرســی قرار گرفته اســت. این فرد همچنین از خدمت معلق 

شد.«
در ادامه این اطلاعیه آمده است:  »فراجا بارها تاکید کرده که هیچ نوع 
برخورد و رفتار غیرمتعارف را برنمی تابد و با ماموران خاطی برابر مقررات 

برخورد و برای بررسی صلاحیت ادامه خدمت آنان اقدام می کند.«
پلیس همچنین تاکید کرده که »از شهروندان به ویژه افراد متهم نظیر 
خانمی که دستگیری او در این کلیپ به نمایش در آمده است، انتظار 
داریم به قانون و حکم بازداشت، تمکین کرده و از هر نوع رفتار نامتعارف 

بپرهیزند.«

راهداری: دوربین های جدید ثبت تخلفات رانندگی 
در جاده ها نصب می شود

ایسنا: رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان اینکه سال 
گذشته ۴۲۴ نقطه ترافیکی پرخطر، ایمن سازی شد؛ گفت: متاسفانه 
در کشور ما، تولید ناوگان خودرویی و تولید گواهینامه همزمان با ایجاد 
زیرســاخت ها نبوده و زیرســاخت ها از میزان تولید خودرو و راننده، جا 

مانده اند.
داریوش امانی ادامه داد: در نوروز امسال کاهش تلفات تصادفات بودیم 
کــه از فوایــد ایجاد این شــورا بود. ما در وزارت راه وشهرســازی چند 
مســئولیت داریم و تلاش می کنیم مهم ترین آنها را که بهبود شــرایط 

زیر ساخت ها است انجام دهیم.
امانی گفت: یکی از مشکلات ما عمر جاده های مواصلاتی است. به عنوان 
مثال جاده تهران- قم از ســال ۵۷ ســاخته شــده و باید ۲۰ تا ۳۰ سال 
اســتفاده می شــد اما هنوز در حال استفاده است و سطح سرویس این 
جاده به پایان رســیده اســت، به همین دلیل شاهد هستیم که در تمام 
طول هفته این جاده شلوغ است.وی افزود: متاسفانه در کشور ما، تولید 
ناوگان خودرویی و تولید گواهینامه همزمان با ایجاد زیرساخت ها نبوده 
و زیرســاخت ها از این میزان تولید خودرو و راننده، جا مانده اند.رئیس 
ســازمان راهداری و حمل نقل جاده ای ادامه داد: دومین بحث ما نقاط 
پرحادثه است که باید توجه داشت که این نقاط یک شبه ایجاد نمی شوند. 
هر جاده ای که ساخته می شود مهندس داشته و ایمن ساخته می شود 
اما به مرور زمان به دلایل متعدد ناایمن می شود و نقاط پرحادثه ایجاد 
می شــود.معاون وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: مــا در راهداری 
زیرساخت هایی را که پلیس نیاز دارد به مرور زمان آماده خواهیم کرد. 
ان شاءالله به زودی دو هزار سایت دوربین جدید تا شهریور ماه به جاده های 
کشــور اضافه می شــود تا تخلفات توسط پلیس هوشمند بررسی شود. 

همچنین نیاز پلیس به پایگاه های بیشتر نیز بررسی می شود.

بازتاب
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پیش فروش X55 مدیران خودرو ممنوع شد

رییس ســازمان ملی اســتاندارد گفت: علاوه بر شماره گذاری، تولید و پیش 
فروش خودروی X۵۵ مدیران خودرو هم متوقف شــده اســت. مهدی اسلام 
پناه رییس سازمان ملی استاندارد ایران در حاشیه پانزدهمین نشست هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤال خبرنگار 
ایلنا درباره واکنش سازمان استاندارد به حادثه پیش آمده در اتوبان قم برای 
خودروی X۵۵ محصول مدیران خودرو گفت: سازمان استاندارد بلافاصله به 
این موضوع وارد شد. اکنون شماره گذاری این خودر متوقف شده همچنین 
تأییدیه اســتاندارد و تأییدیه فنی خودرو لغو شــده و با احراز مشــکلات برای 
سازمان استاندارد و رویت و بررسی خودرو توسط این سازمان، علاوه بر شماره 

گذاری تولید و پیش فروش این خودرو ممنوع است.

 فروش ۳ خودرو به تعویق افتاد

گروه خودروسازی سایپا، در اطلاعیه ای جدید اعلام کرده است که سه مدل 
خودروی کامیونت زامیاد که قرار بود فردا )چهارشنبه( همراه با دو خودروی 
سواری سایپا، عرضه شود، از لیست عرضه حذف شده و ثبت نام این خودروهای 
تجاری به زمانی دیگر موکول شــده اســت.در حالیکه مقرر بود از ساعت ۱۰ 
صبح امروز)چهارشــنبه ۲۶ اردیبهشــت ماه( فروش پنج محصول این گروه 
خودروسازی شامل سه مدل کامیونت زامیاد و دو خودروی سواری اطلس و 
سهند به عرضه در بیاید، این خودروساز در اطلاعیه ای تازه اعلام کرده است 
که در راستای کاهش بار ترافیکی سایت در زمان ثبت نام و بهره مندی بهتر 
متقاضیان، فروش خودروهای تجاری به زمانی دیگر موکول خواهد شــد.بر 
این اساس در حالیکه قرار بود این سه خودروی تجاری به صورت فروش فوری 
باشند و اطلس و سهند پیش فروش شوند، این طرح فروش، تفکیک شده و 

صرفاً این دوخودروی سواری امروز، عرضه خواهند شد.

 عرضه ۱۸۲ هزار خانه خالی به بازار مسکن

مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه از شناســایی ۱۲۰ هزار خانه خالی 
در دو ســال گذشــته برای پرداخت مالیات خبر داد و گفت: با پیامک های 
وزارت راه ۱۸۲ هزار خانه خالی نیز در بازار مســکن عرضه شــد.ابوالفضل 
نوروزی مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی در خصوص 
روند شناسایی خانه های خالی و معرفی مالکان به سازمان امور مالیاتی برای 
اخذ مالیات، گفت: بر اســاس تکلیف قانونی برای ســاماندهی بازار مسکن، 
خانه های خالی از طریق الزام به ثبت مالکیت در سامانه ملی املاک و اسکان 

شناسایی شد.

بازتاب

بر اساس 
گزارش های 
ارائه شده از 
سوی سازمان 
برنامه و 
بودجه، از 
تعداد 2 
میلیون و 200 
هزار واحد 
مسکن مهر در 
دولت محمود 
احمدی نژاد، 
فقط 68۹ هزار 
و ۹1۹ واحد آن 
تا سال 13۹2 
احداث گردید و 
بیش از یک 
میلیون و 286 
هزار و ۹18 
واحد مسکن 
مهر در دولت 
حسن روحانی 
احداث و 
تحویل شد. 

تورم زودرس 
در بازار
 اجاره بها

»نقش اقتصاد« از وضعیت بحرانی 
بازار اجاره بها گزارش می دهد

این رقم در آمارهای بانک مرکزی مورد 
اســتناد قرار گرفته است. با این حال در 
فاصله کمتر از ســه سال قیمت مسکن 
رشــدی عجیب و رکوردشکن را شاهد 
اســت. بر اســاس این گزارش طبق آمار 
ارائه شده از سوی بانک مرکزی متوسط 
قیمت مسکن در تهران در فروردین ماه 
سال ۱۴۰۳ به بیش از ۸۱ میلیون تومان 
رســیده است.قیمت هر متر مربع واحد 
مســکونی در این فاصله زمانی در حالی 
پنجاه میلیون تومان گران شده است که 
میزان حقوق و دستمزد و ابزارهای تأمین 
مالی مســکن و ... هیچ کدام رشــدی 
متناســب با این افزایش قیمت را شاهد 
نیســت.بر این اساس ثبت افزایش ۱۶۲ 
درصدی قیمت مســکن در ســه سال 
ابتدایی دولت رییسی در شرایطی رخ داد 
که در ســه ســال ابتدایی فعالیت دولت 
اول روحانی، با وجود بالا بودن شــدید 
تورم مســکن قیمت هر متر مربع واحد 
مســکونی در تهران تنها رشــدی ۱۰ 
درصــدی را شــاهد بــود.در دولت اول 
روحانــی، تلاش بــرای احیای برجام و 
اجــرای آن از ســال ۱۳۹۴ در کنــار 
چشــم انداز مثبت اقتصــادی و روابط 
بین المللــی و تلاش دولــت وقت برای 
تنش زدایی، ســبب شــد حتی دو سال 
پیاپی پس از تورم ســنگین رخ داده در 
دولت احمدی نژاد، تورم تک رقمی شود. 
قیمت هر متر مربع واحد مســکونی در 
تهران در سال ۱۳۹۲ برابر با سه میلیون 
و ۹۵۰ هــزار تومــان بود اما این رقم در 
سال ۱۳۹۵ به چهار میلیون و ۳۹۰ هزار 
تومان رســید و به این ترتیب رشدی در 

محدوده ده تا یازده درصد را تجربه کرد. 
نکته اینجاســت که بر مبنای اطلاعات 
سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات 
کشــور نیز میزان افزایش قیمت مسکن 
در دولت رییسی، طی سه سال ابتدایی 
برابر با ۱۶۲ درصد و میزان رشد قیمت 
در همیــن دوره زمانی در دولت یازدهم 
۱۰ درصد بوده اســت.مروری بر اتفاقات 
رخ داده در فاصلــه ســال های ۱۳۸۴ تا 
۱۳۸۹ نشــان می دهد در این دوره نیز 
قیمت مسکن رشدی بسیار بالا را تجربه 
کرده است. در این دوره زمانی نیز قیمت 
مسکن از حدود ۷۲۴ هزار تومان به یک 
میلیون و ۸۸۵ هزار تومان در زمســتان 
ســال ۱۳۸۹ رســید. ایــن قیمت ها از 
آمارهای ارائه شــده از ســوی مرکز آمار 
ایران استخراج شده است. به این ترتیب 
در دولــت اول احمدی نــژاد نیز قیمت 
مســکن رشدی در محدوده ۱۶۰ درصد 
را تجربه کــرد. مروری بر مواضع دولت 
نهم نشان می دهد که احمدی نژاد تقصیر 
افزایش قیمت مسکن را بر گردن مافیایی 
انداخت که هیچ گاه معرفی شان نکرد. او 
در سخنرانی هایش به این موضوع اشاره 
داشت که عده ای در استخری در شمال 
تهــران برای بالا بردن قیمت مســکن 
تصمیم گیــری کرده اند. حــالا در این 
وضعیت در ســه ســال ابتدایی فعالیت 
دولت رییســی، رکــورد افزایش قیمت 
مسکن در دولت نهم که شعار عدالت را 
برای خود برگزیده بود، شکســته شده 
است. دولت نهم البته با هدف ساماندهی 
بازار مسکن دست به اجرای طرحی ویژه 
در حوزه ساخت وســاز زد. بر اساس این 

گزارش راه اندازی پروژه مســکن مهر با 
هدف خانه دار کردن تمامی مستاجران 
در حالی اجرا شد که بخش مهمی از این 

طرح در دولت روحانی به اجرا رسید.
بر اساس گزارش های ارائه شده از سوی 
ســازمان برنامــه و بودجــه، از تعداد ۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مســکن مهر 
در دولت محمود احمدی نژاد، فقط ۶۸۹ 
هــزار و ۹۱۹ واحــد آن تا ســال ۱۳۹۲ 
احــداث گردید و بیش از یک میلیون و 
۲۸۶ هزار و ۹۱۸ واحد مســکن مهر در 
دولت حســن روحانی احداث و تحویل 
شد. این بدان معناست بیش از ۵۸ درصد 
از برنامه احداث مســکن مهر در دولت 

روحانی اجرا شده است.
هم چنیــن در یازدهم و دوازدهم ۵۱۴ 
هزار و ۲۲۶ واحد مسکونی روستایی نیز 

تحویل روستانشینان شده است.
به اســتناد گزارش کمیتــه امداد امام 
خمینی و ســازمان بهزیســتی، دولت 

روحانی که از ســال ۱۳۹۷ و با افزایش 
فشار اقتصادی پس از بازگشت تحریم ها، 
در قالــب یک طــرح ویژه، احداث ۱۰۰ 
هزار مسکن برای محرومان و خانوارهای 
تحت پوشــش را آغاز کرده بود، بیش از 
۷۴ هــزار و ۱۲۲ واحــد را قبل از اتمام 
دولت دوازدهم به مددجویان تحویل داد.

حالا در شــرایطی که بازار اجاره با تورم 
زودرس روبروســت و بازار مسکن نیز با 
کاهــش شــدید خرید و فــروش در اثر 
ســقوط آزاد قیمت مسکن مواجه است، 
این سئوال از سوی افکار عمومی مطرح 
می شــود که وعده ساخت چهار میلیون 
واحد مســکونی در چهار ســال به کجا 
رسید. البته این وعده بعدها به دو میلیون 
واحد مســکونی تقلیل یافت و بذرپاش 
وزیر کنونی راه و شهرســازی نیز اعلام 
کرده اســت که دولت مسئولیت ساخت 
را عهده دار نیست و باید شرایط مساعد 

برای ساخت را مهیا کند.

استقبال از قرارداد اجاره رایگان
 ۴۱ درصد افزایش یافت

سایه روشن سامانه خودنویس
سامانه خودنویس با اهدافی مثل ایجاد شفافیت در 
بازار مســکن، تســهیل امور، دستیابی بهتر به آمار، 
حذف هزینه کمیسیون بنگاه ها و کنترل نرخ ها در 
بازار اجاره راه اندازی شــده و قرار اســت در فاز دوم، 
قراردادهــای خریــد و فروش ملک نیز به ســامانه 
خودنویــس بیایــد؛ برنامــه ای که البتــه واکنش 
واســطه های ملکی را در پی داشته است.راه اندازی 
ســامانه »خودنویس« ذیل قانــون جهش تولید و 
تأمین مســکن مصوب مرداد ۱۴۰۰ انجام شــد. در 
این راســتا سوم خرداد ســال ۱۴۰۲ امکان انعقاد 
قرارداد رایگان اجاره بین موجران و مســتاجران در 
ســامانه »ایران املاک« فراهم و سپس اواخر همان 

ســال ســامانه خودنویس در این زمینه ایجاد شد. 
خدمات این ســامانه به صورت رایگان و ۲۴ ساعته 
است. در حال حاضر نیز تمام مشاوران املاک به این 
سامانه متصل شده اند و فقط مشاوران املاک دارای 
مجوز می توانند به انعقاد قرارداد در این سامانه ورود 
کنند.انعقــاد قراردادهــای مالک و مســتأجری به 
صــورت رایگان در ســامانه خودنویس به نشــانی 
khodnevis.mrud.ir بــه تدریــج در حال 
افزایش اســت. آن طور که وزارت راه و شهرســازی 
اعلام کرده تا کنون بیش از ۳۰۰ هزار فقره قرارداد 
اجاره در ســامانه مذکور منعقد شــده است. این در 
حالی است که واسطه های ملکی ایجاد سامانه مذکور 
را نوعــی مــوازی کاری دولت بــا بخش خصوصی 
می داننــد و معتقدند این اقدام می تواند اشــتغال 
مشــاوران املاک را تحت تأثیر قرار دهد که تبعات 
اقتصادی و اجتماعی برای کشــور خواهد داشــت. 

مشــاوران املاک می گویند مسالهٔ اصلی بازار اجاره 
رایگان بودن یا نبودن اجاره نامه نیســت و مشــکل 
مستاجران را نوسانات افزایشی نرخ ها در بازار اجاره 
می دانند.جدیدترین آمار بانک مرکزی در فروردین 
۱۴۰۳ می گوید که طی یک سال گذشته نرخ رشد 
اجاره بها در تهران ۴۵.۲ درصد و در کل کشور ۵۲.۴ 
درصد رشــد داشــته است؛ در حالی که سقف مجاز 
افزایــش اجــاره بها در تهــران ۲۵ درصد و در دیگر 
شهرها ۲۰ درصد تعیین شده بود.مهدی کرباسیان 
ـ عضو هیات رئیســه اتحادیه مشــاوران املاک - با 
اشــاره به تأثیر سامانه خودنویس بر کم رونق شدن 
معاملات مسکن به ایسنا گفت: مسئولان وزارت راه 
و شهرســازی دائماً روی تبلیغات این سامانه مانور 
می دهنــد و به مردم می گویند بیایید قرارداد خود 
را مجانی ثبت کنید. در واقع رســماً به حذف دفاتر 
مشاور املاک ورود کرده اند و اشتغال جامعه در حال 

سرکوب شدن است. در هر بازاری، اقتصاد را واسطه 
می چرخاند. جهش تولید نیاز به مشتری دارد. این 
مشــتری از طریق واسطه ها می آید. موضوع واسطه 
برای بازار مسکن به عنوان یک بازار پیشرو در اقتصاد، 
اهمیت مضاعف دارد.وی اظهار کرد: با ایجاد سامانه 
خودنویس، اکثر مشــاوران املاک به ســمت ابطال 
جــواز رفته اند. این مســاله تبعات منفی برای بازار 
مســکن و اشتغال کشــور دارد که در آینده خود را 
نشان می دهد.از طرف دیگر وزارت راه و شهرسازی، 
ســامانه خودنویس را در راستای شفافیت، تسهیل 
امور، دســتیابی به آمــار، حذف هزینه حق الزحمه 
مشــاوران امــلاک و کنترل نرخ ها در بــازار اجاره 
راه انــدازی کرده اســت. قرار اســت در فــاز دوم، 
قراردادهــای خریــد و فروش ملک نیز به ســامانه 
خودنویس بیاید. اتصال سکوها و سایت های فروش 

ملک به این سامانه نیز در دستور کار است.

در حالیکه که آرام آرام به فصل تابستان 
نزدیک می شــویم بســیاری از مردم 
اســترس فصل نقل و انتقال مسکن را 
دارند و با شــروع این فصل بازار اجاره 

بها رونق می گیرد.
به گزارش »نقش اقتصاد« این در حالی 
است که قیمت ها در این بازار طی چند 
ســال اخیــر روند صعودی داشــته و 
بسیاری از مردم به ناچار حاشیه نشینی 

را برگزیده اند.
در شــرایط کنونی اما بازار مســکن با 
وضعیتی بســیار غیرعادی روبرو شده 
است. متوسط قیمت هر متر مربع واحد 
مســکونی در شهریور ماه سال ۱۴۰۰، 
یعنــی در اولیــن ماه اســتقرار دولت 
رییســی در پاستور، حدود سی و یک 

میلیون تومان اعلام شده است.

مجتبی خسروجردی
روزنامه نگار

نشانه نگران 
کننده دیگر 
وضعیت 
عاطفی ایران 
است. موسسه 
گالوب یکسری 
پیمایش هایی 
دارد با عنوان 
گزارش جهانی 
احساسات، 
آن ها به طور 
میدانی بررسی 
می کنند یک 
شهروند در 24 
ساعت گذشته 
چقدر تجربه 
عاطفی منفی یا 
مثبت داشته 
است، آخرین 
گزارش گالوب 
دراین باره نشان 
می دهد 
ایرانی ها جزو 10 
رتبه اول از نظر 
داشتن تجربه 
عاطفی منفی 
هستند

زنگ خطر 
جرم بحرانی 
در جامعه 
ایران

 مقصود فراستخواه، جامعه شناس 
هشدار داد

آقای دکتر چــه چیزی از جامعه  ��
ایرانی در سال های اخیر مورد توجه 

شما قرار گرفت؟
درک من این است که جامعه ایران طی 
ســال های گذشــته تغییــرات مهمی 
به لحاظ جمعیتی داشــته، یک چگالی 
جمعیتی عظیمی در ایران شکل گرفته 
که تحصیلات عالی دارد، ما در ایران ۱۴ 
میلیــون نفر با تحصیلات عالی داریم. از 
طرفــی علیرغم تمامــی محدودیت ها 
تعامل جامعه با شــبکه های اجتماعی 
افزایش پیدا کرده است، به عبارتی میل 
صرف کردن وقت در رسانه بالاتر رفته و 
این نشان می دهد مردم علایق و کنش 
ارتباطی بیشتری پیدا کردند. همچنین 
در ایــن جامعه جوانــان و زنان فعال تر 
شده اند، هویت های سبک زندگی در این 
جامعــه تمایل پیدا کرده که خودش را 

بیان کند.
نســبت این جامعه بــا حاکمیت  ��

چه طور است؟
ایــن جرم بــزرگ جمعیتــی از طرف 
سیاست های رسمی شناسایی نمی شود 
و با آن تعامل ســازنده خلاق ندارد، در 
نتیجه این چگالی جمعیتی با ویژگی هایی 
که گفتم به جرم بحرانی تبدیل شــده 
است. یعنی زیست جامعه از نظر سواد و 
تحصیلات، تحرک اجتماعی و رسانه ای، 
علایق فرهنگی و سبک زندگی، میل به 
آزادی و ابراز وجود و میل به مشــارکت 
بالا رفته اما سیستم های رسمی چندان 
بــا ایــن جامعه تعامل ندارند و بیشــتر 
می خواهنــد جامعــه را در قلمــرو 
مســتعمرگی خــود نگــه دارنــد، لذا 
سیاست هایی به جامعه تزریق می شود 
که با زندگی این نســل خیلی سازگاری 
ندارد، بنابرایــن بین محتوای جامعه و 
شکل اداره آن شکاف وجود دارد چیزی 
که ما به آن جرم بحرانی می گوییم، این 
جــرم بحرانــی می تواند زمینه رشــد 

ایدئولوژی های رادیکال را فراهم کند.
این جرم بحرانی با تعریفی که شما  ��

ارائه کردید با چه آسیب هایی مواجه 
هست که شما را نگران می کند؟

نشانه های نگران کننده ای در این جامعه 
وجــود دارد، مثلًا اختلافات طبقاتی در 
این جامعه خیلی زیاد شــده اســت. به 
شاخص ضریب جینی توجه کنیم، این 
ضریب نشــان دهنده شــکاف طبقاتی 

اســت، در سال ۱۳۵۷ ضریب جینی در 
ایــران ۵۰ درصد بود، حتی یکی از علل 
انقلاب ۵۷ همین شکاف طبقاتی در آن 
سال ها بود. اما امروز براساس گزارش های 
جهانــی ضریب جینی در ایران به بالای 
۴۰ درصد رسیده است، درحالی که این 
ضریب در عراق حدود ۳۰ درصد اســت 
یا در مجارستان ۲۹ درصد است، بنابراین 
ضریــب جینــی بــالا در ایران ســبب 
مخدوش شــدن انسجام و همبستگی 

اجتماعی می شود.
نشانه نگران کننده دیگر وضعیت عاطفی 
ایران اســت. موسســه گالوب یکسری 
پیمایش هایــی دارد بــا عنوان گزارش 
جهانی احساسات، آن ها به طور میدانی 
بررســی می کنند یک شــهروند در ۲۴ 
ســاعت گذشــته چقدر تجربه عاطفی 
منفی یا مثبت داشــته اســت، آخرین 
گزارش گالوب دراین باره نشان می دهد 
ایرانی ها جزو ۱۰ رتبه اول از نظر داشتن 
تجربه عاطفی منفی هستند. گزارش های 
زندگی روزمره هم نشــان می دهند که 
مردم ســر کوچکترین موارد با یکدیگر 

دعوا می کنند.
دربــاره شــاخص اعتمــاد هم  ��

گزارش هایی وجود دارد؟
لگاتوم براســاس ۱۲ شــاخص میزان 
کامیابی ملت ها را اندازه گیری می کند، 
برخی از این شاخص ها عبارتند از امنیت 
و ایمنــی، محیــط زیســت، آموزش، 
ســلامت، شــرایط زندگــی، کیفیت 
اقتصادی و همچنین سرمایه اجتماعی، 
سرمایه اجتماعی همان اعتماد به نهادها، 
سیاست های کشور، پول ملی، اعتماد به 
یکدیگــر اســت، درآخریــن گزارش 
 )Legatum Prosperity Index(
رتبه شاخص کامیابی ایران از ۱۶۷ کشور 
۱۲۶ است، که اصلًا رتبه خوبی نیست. 
در همین شــاخص مشــخص است که 

اعتماد در ایران وضعیت خوبی ندارد.
در گزارش هــای اینگلهارت ایران جزو 
کشورهایی است که الان در وضعیت بقا 
اســت، یعنی هرکس بیشتر می خواهد 
خــودش را حفظ کند تا این که بخواهد 

ابراز کند.
تصور از آینده این جرم بحرانی چه  ��

خواهد بود؟
شاخص میل به موفقیت می گوید که هر 
ملتی چقدر اصرار دارد که موفق شــود، 

مــا جزو ملت هایی هســتیم که در این 
شــاخص رتبه بالایی داریــم، یعنی از 
مقیاس ۷ در این شاخص نمره ایران در 
میل به موفقیت در نگرش ۶.۲ اســت و 
در میل به موفقیت در عمل ۴.۷ اســت. 
یعنی ملتی با این همه مسائل تاریخی، 
ایــن همه مشــکلات و ایــن همه دل 
نگرانی هــا همچنــان می خواهد موفق 

شود.
در ایــران یــک نوع نارضایتی هســتی 
شناختی در طول تاریخ وجود دارد، شاید 
بــه این دلیل که ملت کهنی هســتیم، 
فرهنگ کهن و حافظه تمدنی داریم اما 
شــرایط مان طــوری بوده کــه اجازه 
موفقیت به ما نداده است، ملتی هستیم 
کــه می خواهیــم موفــق شــویم اما 
نمی توانیم، شاید دلیل اعتراضات سال 

قبل هم همین بود.
نتیجه این وضعیت چه می شود؟ ��

این یک تنش بزرگ است، خیلی مواقع 
نارضایتی در جامعه ایران شکل سیاسی 
رادیکال پیدا می کند، خیلی ها در طول 
تاریخ بر امواج نارضایتی مردم سوار شدند 
و حوادث تاریخی شکل گرفت. علت آن 
این است که سیستم با جامعه همزمان 
نیست، نمی تواند جامعه را خوب بفهمد 
و فرصت زیستن برای جامعه فراهم کند، 
اگر ما توســعه یافته نمی شــویم یکی از 
دلایل آن شــکاف دولت ملت اســت که 
دولــت نمی تواند جوابگــوی انتظارات 
اجتماعی باشــد و جامعه هم نمی تواند 
انتظارات خود را به شکل سازمان یافته 
و خلاق ارائه دهد ضمن این که همچنان 
از میل به موفقیت دســت بردار نیست. 
درحالی که ایــن نارضایتی باید به طور 

خلاق و ســازنده بروز پیدا کند، بنابراین 
تبدیل به امواجی می شــود که هرکسی 
به خصــوص گروه های تندرو می آیند بر 
آن ســوار می شوند، خیلی از افرادی که 
در انتخابات اخیر انتخاب شدند کسانی 
هســتند که بر امواج نارضایتی ها سوار 

شدند.
راه خروج از این وضعیت چیست؟ ��

تنها راه خروج از این وضعیت این است 
که به جای این که قیم های ایدئولوژیک 
از درون سیســتم و بیــرون سیســتم 
بخواهند این جامعه را مستعمره کنند، 
جامعه باید از خودش مســتعمره زدایی 

و قلمروسازی کند.
جامعه چه طور قلمروسازی کند؟ ��

قلمروسازی مســتقل به کمک جامعه 
مدنی و ســازمان های مردم نهاد است، 
اگرچــه خیلی ها می گویند همین را هم 
اجازه نمی دهند، اما من می گویم تا جایی 
که امکان دارد باید چکه کنیم، حلقه های 
دوستی تشکیل دهیم، اصناف، نهادهای 
اجتماعــی و محلی درســت کنیم، این 
فعالیت ها در دراز مدت می تواند پشتوانه 

درست کند.
امــا جامعه ای که به تعبیر خودتان  ��

ارزش های بقــا در آن اهمیت پیدا 
قلمروسازی  می تواند  کرده چه طور 

کند؟
بله، وضعیت ژانوســی اســت، یعنی هم 
ارزش هــای بقا اهمیت دارد و هم این که 
همچنان گروهی هستند که می خواهند 
به کودکان کار کمک کنند یا زباله های 
شــهر را جمع آوری کنند. اجازه بدهید 
دو کلمه پایانی را بگویم، به جای جنون 

زوال، نبوغ بقا داشته باشیم.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

گروه اجتماعی: »جامعــه ایران یک جامعه گمراه 
کننده است«، این را مقصود فراستخواه می گوید. 
جامعه ای که در ظاهر با آسیب های زیادی مواجه 
است، از نظر اقتصادی شاخصی مانند ضریب جینی 
نشــان می دهد وضعیت مســاعدی ندارد، از نظر 
اجتماعی ایران جزو جوامعی اســت که مردمانش 
تجربه های عاطفی منفی بسیاری دارند، این جامعه 
در شــاخص کامیابی اصلًا وضعیت خوبی ندارد و 
در حالی کــه ارزش های بقــا در آن از ارزش های 
شکوفایی جلوتر افتاده است اما همچنان می خواهد 
موفق شــود. همه این ها درحالی ست که همزمان 
نبودن سیاست های رسمی با جامعه آن را تبدیل 
به یک جرم بحرانی کرده اســت، این اصطلاحی 
است که فراستخواه آن را برای جامعه ایرانی به کار 

می برد.
این جامعه شناس معتقد است جامعه ایرانی به یک 
جرم بحرانی تبدیل شــده که هر لحظه می تواند 
آبســتن یک ایدئولوژی رادیکال شود. او می گوید: 

»به جای جنون زوال، نبوغ بقا داشته باشیم.«
متن گفت وگو با مقصود فراستخواه در ادامه آمده 

است.



بورس احیا می شود؟
دو مسیر متفاوت در بورس

معاملات بازار سهام دیروز در حالی بسته شد که شاخص کل و شاخص 
هم وزن در دو مســیر متفاوت نوســان کردند. به طوری که شاخص کل 

در این روز افزایش و شاخص هم وزن کاهش یافته است.
معاملات بورس دیروز به نحوی رقم خورد که شــاخص کل در خلاف 
جهت کندل روز معاملاتی گذشته خود رفتار کرد. به طوری که در پایان 
بورس دیروز، شاخص کل با افزایش چهار هزار و ۲۷۳ واحدی که معادل 
۰.۲ درصد این شاخص است روبه رو شد. بر این اساس شاخص کل در 
پایان معاملات دیروز در سطح دو میلیون و ۱۶۵ هزار واحدی ایستاد.

در طرف دیگر اما قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام کاهش 
یافته اســت؛ به طوری که شــاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز 
۴۳۳ واحد که معادل ۰.۰۶ درصد این شاخص است کاهش ارتفاع داد 

و به سطح ۷۱۵ هزار واحد رسید.
گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات 
را ۶.۷ میلیارد برگه ســهم و ارزش معاملات خرد )ســهام، حق تقدم( را 

سه هزار و ۲۳ میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی

تراز پول حقیقی در سهام، مانند روز گذشته، دیروز منفی بود. به طوری 
که در پایان بورس دیروز حدود ۱۳۲ میلیارد تومان پول حقیقی از بازار 
ســهام خارج شــده است. موضوع دیگری که باید به آن اشاره کرد، این 
اســت کــه تا لحظه تنظیم این گزارش حــدود ۱۱ میلیارد تومان پول 

حقیقی به صندوق های درآمد ثابت وارد شده است.
 بیشترین ارزش معاملات ��

در جریان معاملات دیروز سه سهم وامید، وآذر و وتوس بیشترین ارزش 
معاملات و ســهم های ذوب، دی و وبملت به ترتیب بیشــترین حجم 
معاملات را ثبت کرده اند. همچنین سهم فارس نیز بیشترین ارزش بازار 
را در اختیــار خــود گرفت.وتوس با افزایش ۶.۹۹ درصدی بیشــترین 
بازدهی روز را از آن خود کرد. در مقابل، واعتبار نیز با افت ۶.۹۹ درصدی 

در جریان بازار دیروز بدترین عملکرد را ثبت کرد.

اعلام جزییات فرمول نرخ خوراک پتروشیمی ها

معاونت نظارت بر بورس ها و ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار، 
جزئیات نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها بر حسب چهار هاب منطقه ای 
در اسفند ماه ۱۴۰۲ را اعلام کرد.اطلاعات منتشر شده از سوی معاونت 
نظارت بر بورس ها و ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص 
نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها بر حسب چهار هاب منطقه ای در اسفند 
ماه ۱۴۰۲ منتشر شد. بر اساس مصوبه هیات دولت، نرخ پایه خوراک 
گاز واحدهای پتروشــیمی تا پایان برنامه هفتم توســعه ایران بر اساس 
ابلاغیه ۲۶ دی ماه ۱۳۹۴ وزارت نفت تعیین می شود. طبق متن ابلاغیه 
مذکور درباره خوراک گاز طبیعی واحدهای پتروشــیمی، فرمول پایه 
محاســبه قیمت گاز ســبک و شیرین تحویلی از شبکه سراسری گاز به 

عنوان خوراک واحدهای پتروشیمی به ترتیب زیر است:
سایر موارد مصوبه به شرح زیر است:

»قیمت گاز طبیعی در بازار تعیین شــده« از میانگین ماه قبل قیمت 
صادراتی گاز طبیعی ایران بیشتر نشود.

قیمت خوراک واحدهای متانولی مشروط به تسویه ماهانه، معادل ۹۵ 
درصد نرخ پایه تعیین شود.

نرخ ســوخت گاز تحویلی به واحدهای پتروشــیمی، پالایشــگاه ها، 
تلمبه خانه ها و واحدهای احیای فولاد )به استثنای واحدهای کوره بلند( 
معادل ۶۰ درصد، واحدهای تولید فلزات )شامل واحدهای احیای کوره 
بلند( ۴۵ درصد، واحدهای تولید ســیمان ۱۵ درصد و ســایر واحدهای 
صنعتی ۱۰ درصد نرخ پایه خوراک گاز پتروشیمی ها تعیین می شود.

قابل ذکر اســت؛ در خصوص محاســبه قیمت خــوراک و محصولات 
شــرکت های »پالایش نفت و شــیمیایی«، نرخ دلار حواله مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران مبنای نرخ تسعیر قیمت خوراک و قیمت پایه بورس 

کالا قرار می گیرد.

تالار

 موضوع اعتراض طلافروشان به فعالیت سامانه جامع 
تجارت هنوز ادامه دارد؛ باوجوداینکه وزارت صمت 
اعلام کرده بود که واحدهای فروش طلا مشــمول 
قانون مالیات بر عایدی ســرمایه نمی شود همچنان 
عده ای از بازاریان در حرکتی اعتراضی مغازه هایشان 

را بسته اند.
نادر بذرافشــان، رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
با بیان اینکه بازار طلا هنوز به صورت کامل بازگشایی 
نشده است، اظهار داشت: درحالی که وزارت صمت 
اعلام کرده بود ثبت سرمایه برای صنف طلا اجباری 
نیست و سامانه جامع تجارت نیز اصلاحاتی داشت 
اظهارنظــر آقــای خضریــان یکــی از نمایندگان 
کمیســیون اقتصادی مجلس که گفته بود »نباید 
اســتثنایی برای طلافروشــان قائل بود« باعث شد 
برخی از همکاران ما نسبت به بازگشایی واحدهای 

صنفی اقدام نکنند.

وی افزود: ازطرف دیگر در یک برنامه تلویزیونی نیز 
به صنف ما هجمه وارد و الفاظ نامناسبی گفته شد. 
اگر قرار باشد هر روزی شخصی برنامه ای برای صنف 
طلا داشته باشد شرایط صنفی و اجتماعی طلا را به 
خدشه اندازد برای صنعت طلا خوب نیست.رییس 
اتحادیــه طــلا و جواهر تهران بــا تأکید بر اینکه بر 
اســاس نامه وزارت صمت نیازی به اعلام ســرمایه 
طلافروشان نیست، تصریح کرد: اما اختلاف نظر بین 
مسئولین و نمایندگان مجلس باعث تردید فعالان 
بازار طلا شده و آن ها را نسبت آینده فعالیت اقتصادی 
مردد کرده اســت. فعالان بازار می گویند تا تکلیف 
به صورت رســمی و جامع مشــخص نشود فعالیت 

اقتصادی انجام نمی دهند.
وی با اشاره به اینکه اتحادیه اعلام کرده با توجه به 
نامه وزارت صمت واحدهای طلا باید بازگشایی شود؛ 

خاطرنشان ساخت: نظر اتحادیه انجام اصلاحاتی در 
سامانه جامع تجارت بوده که تا حدودی انجام شده 
است؛ اما اختلاف نظرهایی که پیش آمده و مشکلات 
درونی که مسئولان دارند باعث شده اطمینان خاطر 
در بین فعالان بازار نباشــد. بذرافشــان اضافه کرد: 
تفاوت درونی سامانه ها باعث ایجاد مشکلاتی شده 
است یک سامانه نیاز به ثبت سرمایه دارد یکی نه در 
یک سامانه معاملات به ریال است در یکی دیگر به 
وزن طلا. این اختلاف نظر نهادها به این مسئله بیشتر 
دامن می زند و شرایط روزبه روز بحرانی تر می کند. 

وی همچنیــن بــا بیــان اینکه صنــف طلا موافق 
شفاف سازی مالیاتی است، گفت: مالیات ۸۰۰ هزار 
تومانی طلافروشــان را به شدت تکذیب می کنیم، 
طلافروشان از رقم ۱۵ میلیونی تا میلیاردی مالیات 
می دهند. ممکن است در همه صنوف افراد متخلفی 

اقدام به فرار مالیاتی کنند؛ اما این معیاری نیســت 
که کل یک صنعت را با تعداد اندک متخلفان قضاوت 
کنیم.گفتنی است وزارت صمت در خصوص مسائل 
پیش آمده در صنف طلا اعلام کرده بود: در خصوص 
مالیــات بر عایدی ســرمایه یا CGT یا مالیات بر 
ســوداگری هر چند هنوز به تأیید شــورای نگهبان 
نرســیده و قانون نشــده اســت، ولی لازم اســت 
اطلاع رســانی شود که طبق متن مصوبات مجلس 
این مالیات مشــمول واحدهای صنفی نمی شود و 
درخصوص نگرانی های ایجاد شده در مردم به عنوان 
مشــتریان اصنــاف نیز باید توجــه کرد که در متن 
مصوبات علاوه بر معافیت تا ۱۵۰ گرم برای هر گونه 
فروش طلا به واحدهای صنفی که توسط این واحدها 
در ســامانه مودیان ثبت می شــود معافیت کامل از 
هرگونه مالیات بر عایدی سرمایه در نظر گرفته شده 
اســت و لذا در صورت اطلاع رســانی صحیح نه تنها 
مردم هیچ نگرانی نخواهند داشت، بلکه مشتاق ثبت 
اطلاعــات به جهــت بهره مندی از معافیت مالیاتی 

خواهند بود.

 طلافروشان به چه چیزی اعتراض دارند؟

دردسرهای یک اظهارنظر برای بازار طلا 
مهدی جهانشاهلوراد

روزنامه نگار

تهدید های بازار سرمایه

درمورد دســت انداز های بــورس در نیمه اول 
۱۴۰۳ یک شرایط کلی داریم که بر روی تمامی 
بازار های مالی مثل سال گذشته تأثیر می گذارد 
یعنی سیاســت کلانی به اسم سیاست انقباضی 
داریــم کــه بانک مرکزی اتخاذ کرده و می توان 
گفت یکی از مهمترین عواملی اســت که باعث 
می شود رونق چندان خاصی را در بازار سرمایه 

مثل سال گذشته شاهد نباشیم.
یعنی به واسطه سیاست حداکثری انقباضی که 
بانک مرکزی نقدینگی را توســط این سیاست 
به حداقل می رساند، شاهد هستیم بازار سرمایه 
و بازار های موازی مانند ارز، ملک و سایر بازار ها 

دچار رونق نمی شوند.
بنابرایــن می توان گفت اینکه نقدینگی در یک 
scale کلانی توســط بانک مرکزی جمع شده 
اســت، یکی از مهمترین عوامل خنثی ماندن یا 
عدم رونق بازار سرمایه و بازار های موازی است.

دیدیــم که قیمــت ارز پــس از التهابات چند 
هفته ای مجدد به کانال ۶۱ هزار تومان برگشت 
و ایــن روز هــا در یک وضعیــت خنثی معامله 
می شود )با هزار تومان اختلاف در طول هفته( 
بنابرایــن می توان گفــت این یکی از مهمترین 
عواملی است که کلیت بازار امسال را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
در شــرایط فعلی، ریسک سیستماتیک بر بازار 
حاکم نیست یعنی در حال حاضر التهابات شدید 
سیاســی نداریم که تأثیر خاصــی بگذارد، اما 
ممکن است عوامل سیاسی یا اتفاقاتی که اواخر 
شــهریور با آن مواجه هســتیم مانند انتخابات 
در  را  ســرمایه گذاران  اندکــی  آمریــکا 

سرمایه گذاری هایشان به تردید بیندازد.
همه این عوامل به نوعی دست به دست هم داده 
تــا بازار به عنوان بازاری برای ســرمایه گذاری 
کم خطر توسط خیلی از سرمایه گذاران انتخاب 
نشود. ضمن آنکه یک عامل مهم که از سیاست 
حداکثری انقباضی بانک مرکزی بوده، انتشــار 
اوراق اســت مانند هفتــه پیش که ۲۰۰ همت 
مجدداً اوراق منتشر شد و فعالان را ناامید کرد، 
چون اگر قرار بود یک رونق هم در پیش باشد، 

با این اتفاق دیگر رخ نخواهد داد. باتوجه به اینکه 
اوراق، ریســک حداقلی دارد و به نسبت، درصد 
ســودش هم قابل توجه اســت، باعث می شود 

همچنان عدم رونق و رشد را در بازار ببینیم.
در انتهای نیمه اول سال یکسری مسائلی وجود 
دارد که پیش بینی و اظهارنظر در مورد آن سخت 
اســت، اما ترســی که همیشه سرمایه گذاران و 
معامله گران دارند، شــرایط سیاســی است که 
نمی توانند در حال حاضر آن را پیش بینی کنند، 
امــا بــا توجه به عوامل موجــود، احتمالاً بتوان 
اینگونه پیش بینی کرد که بازار ســرمایه رونقی 
چندانی در نیمه اول ســال ندارد و در بهترین 
حالت در محدوده نوسانی به کار خود پایان دهد 
یعنــی در بهتریــن حالت در همین اعدادی که 
در حال حاضر شاخص کل در حال معامله شدن 

است، ماندگار باشد.

بهراد موسوی
 کارشناس بازار سرمایه 
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امیررضا سولقانی
روزنامه نگار
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آن طور که 
رئیس 

کمیسیون 
سرمایه گذاری 
و تأمین مالی 

اتاق ایران 
می گوید 
ظرفیت 

اقتصاد ایران 
همین حالا با 
همین شرایط 

فعلی بدون 
تأسیس 

کارخانه جدید 
حدود 1000 
میلیارد دلار 

است؛ اما 
جی دی پی ما 

سقوط کرده و 
الان حدود 200 

میلیارد 
دلاراست؛ 

یعنی ما باید 5 
برابر بیشتر 
ارزش ایجاد 

کنیم.

لی
 ما

زار
با

 مُسکن های 
موقتی

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی 
چشم  انداز نرخ ارز در کشور 
بررسی شد

او البته با اشاره به هزینه های دولت و وجود کسری 
در بودجه ۱۴۰۳ یادآور می شــود: یادمان باشــد 
دولــت به عنوان بزرگ تریــن دارنده ارز از گران 
شــدن ارز ســود می کند نه از ارزان شدن، برای 
اینکه دلار های حاصل از فروش منابع به خصوص 
نفت را در بازار می تواند به نرخ بالاتری عرضه کند 
و هزینه هــای جــاری دولــت را پرداخت کند؛ 
بنابرایــن با توجه بــه این که ذینفع اصلی ارز در 
کشــور دولت است نرخ دلار از این کمتر نخواهد 
شــد و فکر می کنم حوالی ۶۰ هزار تومان تثبیت 
خواهد شد تا جهش بعدی که با توجه به کسری 
بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی بودجه امســال 

رخ دهد.
کسری که به گفته وی دیر یا زود باید دولت برای 
جبران آن نسبت به انتشار اوراق بدهی و استقراض 
از بانــک مرکــزی یا از بانک های دیگر اقدام کند. 
ایــن هــم به معنای خلق نقدینگی و پول و باز هم 

تورم است.
تــلاش عبث بانک مرکزی با سیاســت های  ��

دستوری
شکرخدایی با بیان اینکه به مقداری که در داخل 
کشور ارزش ایجاد می کنیم، ارز نیز وارد می شود 
می گویــد: آنقدری که ما بتوانیم کالای باکیفیت 
در سطح بین المللی طراحی و عرضه کنیم، منابع 
ارزی نیز وارد کشور می شود و باعث تقویت ریال 
خواهد شد چرا که ارز فراوان خواهد شد و چیزی 
که فراوان تر است قیمتش پایین می آید. تا وقتی 
توسعه صادرات سیاست اصلی کشور نباشد و ما 
متمرکــز بر کنترل و جایگزینی واردات باشــیم، 
پول ملی ما رشد نخواهد کرد. هر موقع که سیاست 
تغییر کرد و سیاست اصلی کشور توسعه صادرات 
شــد ما آن موقع شاهد سرازیر شدن منابع ارزی 
به کشــور خواهیم بود و موقعی اســت که قیمت 

دلار و یورو و همه چیز کاهش پیدا می کند.
او می افزاید: من، چون این سیاســت را نمی بینم 
همچنــان پافشــاری بــر جایگزینــی واردات، 
تعهدسپاری ارزی و محدود کردن صادرات و فشار 
و کنترل بیشــتر و بیشــتر و صادرکننده ها را در 

سیاست های کلان کشور می بینم، لذا با این روند 
شاهد تقویت پول ملی نخواهیم بود؛ و الا هرگونه 
مســیر دســتوری یا بازارسازی ارز یا از این قبیل 
و... همه مُسکن های موقتی است که فقط التهابات 
بــازار را کاهش می دهد امــا در درازمدت باعث 

افزایش توان خرید مردم نخواهد شد.
برگشت به دلار 2۰ هزار تومانی نیازمند 5 برابر  ��

شدن ظرفیت اقتصاد ایران
آن طور که رئیس کمیســیون ســرمایه گذاری و 
تأمیــن مالی اتاق ایران می گوید ظرفیت اقتصاد 
ایــران همین حالا با همین شــرایط فعلی بدون 
تأسیس کارخانه جدید حدود ۱۰۰۰ میلیارد دلار 
است؛ اما جی دی پی ما سقوط کرده و الان حدود 
۲۰۰ میلیارد دلاراست؛ یعنی ما باید ۵ برابر بیشتر 

ارزش ایجاد کنیم.
به گفته وی هر موقع به ظرفیت تولید هزار میلیارد 
دلار تولیــد ناخالــص ملی برســیم قیمت ارز ما 
احتمالاً در واقع سقوط و قیمت ریال افزایش پیدا 
می کنــد. در این صورت مثلًا شــاید نرخ برابری 
حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان باشد. این معادله اگر 
حل نشود نرخ ۶۰ هزار تومان دلار قیمت درستی 
اســت. واقعیت این اســت که بالاخره قیمت دلار 
آن چیزی نیست که بانک مرکزی اعلام می کند 
چون خود مرکزی هم که ســکه حراج می کند با 

دلار ۸۰ تا ۹۰ هزار تومان می فروشــد. در حالی 
که می گویند ما قیمت ارز بازار آزاد را قبول نداریم.

وی خاطرنشــان می کند: قیمت دلار آن چیزی 
است که من و شما با هم مبادله می کنیم، یعنی 
به عنوان خریدار و فروشنده روی این نقطه تعادلی 
به تفاهم می رسیم. من نمی دانم درک واقعیت های 
اقتصــاد چــرا اینقدر برای کســانی که تصمیم 
می گیرند ســخت است. البته من متوجه هستم 
که می خواهند قدرت خرید طبقه فقیر جامعه را 
حفظ کنند و کالای اساســی در اختیارشان قرار 
بگیرد ولی تنها راهکار توسعه اقتصادی، ورود ارز 
به کشور به اندازه کافی است. در این صورت دیگر 
ایــن همــه صف و ایــن همه رانــت و این همه 

ویژه خواری هم در اقتصاد نخواهیم داشت.
پیش بینی قیمت دلار ��

به گفته فرشید شکرخدایی تورم پیش بینی  شده 
در بودجه ۱۴۰۳ امسال حول و حوش ۳۰ درصد 
است، اما پیش بینی ما بین ۴۰ تا ۵۰ درصد است. 
متناسب با این تورم حتماً قیمت ارز هم افزایش 
پیدا خواهد کرد. بر این اســاس من در نیم ســال 
اول فکــر می کنــم دولت نرخ دلار را حدود ۶۰ تا 
۶۵ هزار تومان کنترل می کند، ولی انتهای سال 
را بعیــد می دانــم قیمت دلار زیر ۷۵ هزار تومان 

باشد.

نازنین خودی
روزنامه نگار

 بازار ارز در حال تکرار چیزی است که یک بار 
دیگر در اردیبهشت سال قبل تجربه کرده بود. 
ورود بازارساز و تزریق ارزی که به گفته »فرشید 
شکرخدایی« رئیس کمیسیون سرمایه گذاری 
و تأمین مالی اتاق ایران به نظر می رسد ناشی 
از دسترســی به منابع ارزی جدیدی است که 
اخیراً برای کشور رخ داده است. بر این اساس 
دلار در روز دوشنبه، ۲۴ اردیبهشت جای پای 
خود را در کانال ۶۰ هزار تومانی محکم و حتی 
بــرای لحظاتی کانال ۵۹ هــزار تومانی را نیز 

لمس کرد.
فرشــید شــکرخدایی، رئیس کمیســیون 
ســرمایه گذاری و تأمیــن مالی اتــاق ایران 
می گویــد: با توجه به منابع ارزی جدیدی که 
در کردســتان عــراق و همینطــور در امارات 
گشــایش شده است، شــاهد ورود ارز در بازار 
بودیم که باعث کاهش قیمت آن شــد. از نظر 
بنده این یک کاهش موقت اســت و تا بهبود 
محیط کســب و کار در کشور صورت نگیرد و 
اشتغال رشد نکند و ارزش افزوده ایجاد نشود، 
ما شاهد افزایش قدرت پول ملی نخواهیم بود.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

۱- برابر رای شــماره ۱۴۰۳6۰۳۰9۰۰7۰۰۰۰9۱ مورخه ۱۴۰۳/۰۱/۰8 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحــد ثبتی حــوزه ثبت ملک بوئین زهرا تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
روح اله مزارلو به شــماره شناسنامه 859 صادره از بویین زهرا فرزند غلامعلی در 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 968 متر مربع از ۱27 اصلی واقع 
در بخش 9 قزوین موســوم به روســتای یریجان خریداری شده از مالکیت خود 
متقاضی موضوع ســند رسمی شماره ۱62۳6 مورخه 89/۱۰/28 دفتر ۴2 بویین 

زهرا موجب پرونده کلاسه ۱۴۰2۱۱۴۴۰9۰۰7۰۰۱۱۳۳ محرز گردیده است.
2 - برابر رای شــماره ۱۴۰۳6۰۳۰9۰۰7۰۰۰۰92 مورخه ۱۴۰۳/۰۱/۰8 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوئین زهرا تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی روح 
اله مزارلو به شماره شناسنامه 859 صادره از بویین زهرا فرزند غلامعلی در ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۱۳۴ متر مربع از ۱27 اصلی واقع در بخش 9 
قزوین موسوم به روستای بریجان خریداری شده از مالکیت خود متقاضی موضوع 
ســند رسمی شماره ۱62۳6 مورخه 89/۱۰/28 دفتر ۴2 بویین زهرا موجب پرونده 

کلاسه ۱۴۰2۱۱۴۴۰9۰۰7۰۰۱۱۳۴ محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5روز آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی و نیز املاک واقع در روســتاها از تاریخ الصاق در محل 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایید و معترض باید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نموده و گواهی آن را به اداره ثبت اسناد و املاک تحویل دهد در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را به اداره ثبت ارائه نکنند اداره ثبت محل مبادرت به صدور ســند 

مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمیباشد.
شناسه آگهی: ۱7۰579۳ شماره میم الف: -۱

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰2/۱۰ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰2/26
سیروس محمدبیگی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بوئین زهرا

آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند 

رسمی مصوب سال1390/09/20
برابر رأی شــماره ۱۳6۴۰ ۱۴۰26۰۳۰۱۰57۰ مورخ 2۰ / ۱2 / ۱۴۰2 صادره از 
هیــأت موضــوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضــی ، املاک و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 2۰ / 9 / ۱۳9۰ مستقر در اداره ثبت 
اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه جواد طایفی فرزند حسن به صورت 
دو ســهم مشاع از نه سهم ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۳98۴5/۴۰ 
مترمربع قسمتی از پلاک 78 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای 
آن پلاک ۱۱2۴ فرعی از 78 اصلی اختصاص یافته اســت و برابر محتویات 
پرونده ثبتی ودفتر املاک مربوطه ششــدانگ قریه جوقین پلاک 78 اصلی 
باستثنا اعیانی رعایا ذیل ثبت ۱۴8۱  صفحات ۳۱۱ و ۳۱7  دفتر ۱۳ بنام محمد 
علی حشــمت بهبهانی نسبت به پنج دانگ و حلیمه دولت آبادی نسبت به 
یک دانگ ثبت و اسناد مالکیت صادر و تسلیم شده است سپس ۴/5 دانگ 
از سهمی حشمت بهبهانی بموجب سند ۳9۴88 مورخ ۴5/۱۰/۱5 دفتر خانه 
۱7 تهران به وزارت کشاورزی منتقل گردیده است از جمله سند ۴۰8۱۴ که 
۳/5 سهم از ۱96 سهم به محمد احمدی و سند ۴789۴ که ۳/5 سهم از ۱96 
ســهم به محمد احمدی و سند ۴۰82۰ که ۱۴ سهم از ۱96 سهم به جواد بنی 
هاشمی انتقال یافته است و مقادیر زیادی در اجرای ماده ۱۴7 از سهام زاعین 
صاحب نســق به اشــخاص واگذار شده است و مقادیری نیز در اجرای ماده 
۱۳۳ از مالکیت حلیمه دولت آبادی به غیر واگذار شــده اســت و نسبت به 
سهم حلیمه دولت آبادی در خواست سند المثنی شده است و در ضمن ملک 
مربوطه از مالکیت مقدار 8۰۰۰ مترمربع از مالکیت محمد احمدی به شماره 
شناســنامه ۳ و مقدار 8۰۰۰ مترمربع از مالکیت محمد احمدی به شــماره 
شناســنامه ۴ و مقدار ۴/ 2۳8۴5 مترمربع از مالکیت جواد بنی هاشمی می 
باشــد  که نامبرده در هیأت حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده 
۳ قانون مذکور و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی آن مصوب 25/ ۰۴ / ۱۳9۱ نسبت 
به صدور ســند مالکیت به نام متصرف فوق الذکر اقدام شود لذا بدینوسیله 
مفاد رأی صادره به نامبرده و به اشــخاص ذینفع جهت اطلاع در دو نوبت با 
فاصلــه پانزده روز آگهی میگردد کــه چنانچه به مفاد رأی صادره اعتراض 

دارند اعتراض خود را ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره 
ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت دارند و در صورت عدم 
اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نســبت به صدور ســند مالکیت برابر 
مقررات اقدام خواهد نمود. ضمناً صدور ســند مالکیت مانع مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
م الف ۱۱292

مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۴۰26۰۳۰2۰26۰2۱۱۳2 مورخ ۱۴۰/۱2/۱2 هیات اول/ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 

مستقر در واحد ثبتی 
تصرفات آقای شــکراله ممتاز گزی به شناســنامه شــماره ۳5 کدملی 
66۰9578۳۰۳ صادره فرزند تقی نســبت به ششــدانگ یکباب خانه به 
مســاحت ۱62.9۴ متر مربع پلاک شماره 5 فرعی از ۱5۱۴۱ اصلی واقع در 
بخش 5 اداره ثبت اســناد و املاک شمال اصفهان طبق مبایعه نامه عادی 
مع الواســطه از مالکیت ایران امین الرعایایی موضوع سند ثبت در صفحه 
528 دفتر ۱۴5 املاک جنوب محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خــود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. 
شناسه آگهی: ۱7۱662۳

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰2/26
 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۳/۱۰

سید اسد الله موسوی - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴۰26۰۳۰2۰26۰2۱2۰۰ مــورخ ۱۴۰2/۱2/۱۳ هیات اول/ 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی  تصرفات آقای مجید دهسوری به شناسنامه 
شــماره ۴۰ کدملی ۱۱29956۴۴۱ صادره فرزند مرتضی ششــدانگ یکباب 
ساختمان به استثناء بهاء ثمنیه اعیانی آن به مساحت ۱8۳.2۳ متر مربع پلاک 
شــماره ۱5۱8۰ اصلی واقع در اصفهان بخش 5 اداره ثبت اسناد و املاک شمال 
اصفهان با توجه به تقاضانامه ارائه شــده و مســتندات ضمیمه شامل ) مورد 
درخواســت به موجب ســند ۱5۱972 مورخ 99/۰5/29 دفتر 82 اصفهان به 
متقاضی انتقال قطعی شــده و در جریان ثبت می باشد( و ملاحظه نقشه ملک 
و گزارش کارشناس منتخب و پاسخ وضعیت ثبتی که حکایت از احراز مالکیت 
متقاضی نســبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی به متقاضی 
داشــته و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشــود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: ۱7۱6589

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰2/26- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۳/۱۰
سید اسد الله موسوی - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی مفقودی
 برگ سبز موتور سیکلت سیستم باسل تیپ 2۰۰ رنگ قرمز مدل ۱۴۰2 به شماره 
موتور ۰۱99N۴2۰۱768۱ تک سیلندر حجم سیلندر ۱99 سی سی و به شماره 
پلاک 86278-5۱7 متعلق به آقای فرشید صفری قلعه زنجیری نام پدر منصور 
محل تولد دالاهو به شــماره ملی ۴9۴۰۱۴۴569 مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
کرمانشاه است.  



سرپرست اداره کل بهزیستی چهارمحال وبختیاری خبرداد:
افتتاح برنامه پیشگیری از تنبلی چشم

نقــش اقتصــاد- چهارمحال و 
مصطفوی:  زهــرا  بختیــاری- 
سرپرســت اداره کل بهزیستی 
استان در آیین افتتاح این برنامه 
گفت: برنامه پیشگیری از تنبلی 
چشــم کودکان ۳ تا ۶ سال، هر 
ســال در سراسر کشور با هدف 
دارای  کــودکان  شناســایی 

اختلال بینایی و مداخله به موقع در این کودکان شــروع می گردد.این 
برنامه در ۳ ســطح انجام می گردد: ســطح اول توسط مربیان و غربالگران 
در پایگاه های مثبت زندگی و پایگاه های دائم ادارات بهزیستی شهرستان 
بــا چارت و دســتگاه اپتیک پلاس انجام می شود.ســطح دوم توســط 
اپتومتریســت ها و ســطح سوم توسط چشم پزشکان انجام می گیرد.در 
ســال گذشــته تعداد ۳۹۰۰۷ کودک در پایگاه های سراسر استان غربال 
شــدند که قریب به ۲۰۰۰ کودک مشــکوک به اختلال بینایی شناسایی 
شد و مورد بررسی و به سطوح بالاتر ارجاع داده شد و کمک هزینه عینک 

به افراد نیازمند و بی بضاعت داده شد.

جلسه مشترک شهردار اهواز با مدیر کل 
راه و شهرسازی استان

نقش اقتصاد_خوزستان_حسین 
عســکری گراوند: جلســه ای با 
حضور دکتر امینی شهردار اهواز 
و بیــات منش مدیــرکل راه و 
شهرسازی اســتان خوزستان 
 برگــزار شــد. در این جلســه 
زارع زاده معاون شهرســازی و 
معمــاری، کهــوازی رییــس 

سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی، بیداری مدیرکل املاک 
شهرداری، میثاقی مدیرکل املاک راه و شهرسازی و کوچک پور معاون 
شهرسازی و معماری اداره راه و شهرسازی استان حضور داشتند. کهوازی 
رییس سازمان مشارکتها با اشاره به سهم ده درصد زمین های شهرداری 
گفت: در این جلســه با حضور دکتر امینی ســهم ده درصد زمین های 
شهرداری، زمین های حوزه فضای سبز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفتند 
و مقرر گردید با هماهنگی بین ارگان ها و ادارات مسائل مربوط به حوزه 
حل شود. وی همچنین ادامه داد: در مباحث مربوط به حوزه شهرسازی 
و کمیســیون های مربوط و پیگیری تصویب و اجرای طرح تفضیلی، نیز 
موضوعات قابل بحثی وجود دارد که انشاا... با تعامل و همکاری و پیگیری 
بین شــهرداری اهواز و اداره کل مســکن و شهرسازی نیز این مباحث به 

زودی مرتفع خواهدشد.

اهمیت زیاد توجه وحمایت ازشرکت های داخلی 
همچون سهروردی در شرایط تحریمی کشور

اقتصــاد- اصفهان- زهرا  نقش 
طهماسبی: به گزارش خبرنگار 
 واحــد رســانه روابط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، عضو کمیسیون انرژی 
مجلــس دربازدید از بیســت و 
هشتمین نمایشگاه نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی، با حضور 

درغرفه وکانترهای هلدینگ پتروپالایش اصفهان به این مســئله اشــاره 
داشت: توجه و حمایت از طرح های نفت و گاز، انرژی را در کشور به سمت 

تعادل می برد.
عبدالعلی رحیمی مظفری، درنشست با گودرز جوادی عضو هیئت مدیره 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان گفت: توجه به بحث توسعه زیرساخت های 
نفت و گاز با رویکرد تولیدات استاندارد مطابق با محیط زیست، کشور را 
امیــدوار می کنــد که در آینــده با بهره بــرداری از طرح های هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان و به ویژه پتروپالایش سهروردی تا حد زیادی ناترازی 

انرژی برطرف و توجه به زنجیره ارزش محقق گردد.
وی افزود: در شــرایطی که کشــور در مســیر تحریمی قرار دارد توجه به 
شــرکت های داخلی همچون ســهروردی و حمایت از آن اهمیت زیادی 
دارد چرا که در بحث اســتفاده از  این ظرفیت ها و حمایت ها، هلدینگ 

پتروپالایش اصفهان بسیار موفق عمل کرده است.

انتخاب خانه محیط زیست دره شهر به عنوان یکی 
از خانه های برتر محیط زیست کشور

نقــش اقتصاد- ایــلام- براری: 
مدیرکل حفاظت محیط زیست 
اســتان ایلام، علیرضا محمدی 
گفت: از اعضای اصلی این خانه 
در همایش ملی که طی روزهای 
آتی در اســتان لرستان برگزار 

خواهد شد، تجلیل می شود.
وی تصریــح کــرد: خانه های 

محیط زیست با ابتکار دولت سیزدهم و با هدف ترویج فرهنگ و آموزش 
حفاظت و حراست از محیط زیست و انفال برای عموم مردم ایجاد شده 

است.
محمدی ادامه داد: اعضای اصلی خانه های محیط زیســت متشــکل از 
کارشناســان و فعالان زیســت محیطی و کارکنان دوایر مختلف دولتی 
علاقه مند به محیط زیســت اســت که با اقشــار مختلف مردم اعم از 
کارشناسان مرتبط با محیط زیست، دانش آموزان، دانشجویان، جوامع 
محلی بهره بردار از طبیعت و دیگر آحاد جامعه به تبادل نظر و اطلاعات 

می پردازند.
وی اضافه کرد: مشــارکت و ارتباط عموم مردم و تشــکل های مردم 
نهاد زیست محیطی با اعضای خانه های محیط زیست آزاد است و 
در این خانه ها، افراد در خصوص چالش ها، مخاطرات و ظرفیت های 

موجود در حوزه محیط زیست استان بحث و همفکری می کنند.

 دکتر علیرضا صابری دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران  مطرح کرد

 سلامت مردم مهمترین خط قرمز

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- پری ویسی: رییس سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشــی شهرداری، برنامه های این سازمان در دهه 

کرامت را تشریح کرد.
 ایمان درخشــی با تبریک فرارســیدن دهه کرامت اظهار کرد: 
سازمان فرهنگی در این دهه و در بخش های مختلف برنامه های 

متنوعی با همکاری دستگاه های مختلف دارد.
وی افزود: از جمله این برنامه ها می توان به ۸ جشن در محلات 
مختلف که ۷ جشــن آن جشــن های محلی و جشن آخر برنامه 

بزرگی با حضور ده ها هزار نفر اشاره کرد.
رییس ســازمان فرهنگی شــهرداری کرمانشــاه تصریح کرد: 
اکثریــت ایــن برنامه ها به همت معاونت فرهنگی ســازمان و با 
همکاری و مشارکت دبیرخانه کانون های خدمت رضوی انجام 

می پذیرد.

درخشــی ادامه داد: معاونت اجتماعی ســازمان نیز به مناسبت 
روز دختر جشــنی را با حضور جامعه هدف از دختران مناطق 
حاشــیه نشین برگزار کرده و سلسله اردوهای آموزشی مهارت 

زندگی را در مناطق حاشیه نشین آغاز خواهد کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: اداره ورزش و تفریحات ســالم نیز با 
همــکاری اداره ورزش و جوانــان شهرســتان و همچنیــن 
کانون های خدمت رضوی، هیات ورزش های همگانی و تربیت 
بدنــی ســپاه، همایش بزرگ پیــاده روی خانوادگی را در روز 
جمعه بیســت و هشــتم اردیبهشــت ماه و در مسیر بلوار تاق 

بستان برگزار خواهد کرد.
معاون فرهنگی شهردار کرمانشاه در پایان با بیان اینکه چندین 
برنامه دیگر در ایام دهه کرامت انجام و اطلاع رســانی خواهد 
شــد گفت: اداره ارتباطات ســازمان فرهنگی نیز علاوه بر تولید 
محتوا و انتشار در فضای مجازی، با همکاری واحد مربوطه خود 
 در ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز شــهرداری نسبت به

 فضا سازی شهری اقدام خواهد کرد.

امســال برای نخســتین بار بعد از ۴۰ ســال انجمن جراحان فوق 
تخصصی پلاستیک و زیبایی در اعتراض به رفتارهای غیر حرفه ای 

در کنگره جامعه جراحان شرکت نکردند.
 دکتر علیرضا صابری دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران 
در نشســت خبری که در دفتر این انجمن برگزارشــد، در این باره 
گفت: رکن اصلی انجمن ما اطلاع رسانی، آگاهی سازی و روشنگری 
وضعیت مردم و جامعه است و این از وظایف ذاتی انجمن جراحان 
پلاستیک و زیبایی است. فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی 
افزود: کنگره جامعه جراحان هر سال اردیبهشت ماه برگزار می شود 
و در آن آخرین چالش های علمی، پژوهشی و پیشرفت های پزشکی 
کشــور را به اشــتراک می گذارد. هر سال حدوداً یک هزار جراح در 
آن شرکت کرده و اثرات خوبی نیز از این کنگره به جا می ماند. اما 
چند سالی است که چالشها و بحث هایی به وجود آمد که سبب شد 
امســال اعضای انجمن جراحان پلاســتیک و زیبایی ایران در این 
کنگره شــرکتنکنند. صابری افزود: ســال گذشته در کنگره جامعه 
جراحان میزگردهایی مربوط به عمل های زیبایی را در برنامه های 
خــود قــرار داده بودنــد که ما به آن اعتراض کردیم و تا حدودی نیز 
این معضل برطرف شــد اما باز هم امســال این ماجرا تکرار شــد. در 
دو ســه هفته گذشــته جلســات متعدد با جامعه جراحان و انجمن 
جراحان عمومی برگزار کردیم و در خواســت کردیم که پنل های 
مربوط به زیبایی از برنامه های این انجمن حذف شود اما متاسفانه 
با پیگیری های ما این امر محقق نشد و ما نیز تصمیم گرفتیم علی 
رغم میل باطنی خود به نشانه اعتراض در این کنگره شرکت نکنیمدر 
واقع این میزگردها تلاش می کرد که افراد را به سمت انجام عمل های 
زیبایی ســوق دهد و پزشــکان جوانی که بر اســاس درسنامه ها و 
قوانین بالادستی امکان انجام اعمال زیبایی را ندارند، را تشویق به 
انجام این عمل ها می کند. این در حالی اســت که رســالت آموزشی 
آنها چیزی فراتر از این مسائل است و عمل های جراحی اساسی به 
جــز عمل هــای زیبایــی مانند جراحــی ســرطان های مختلف، 
ناهنجاری هــا بــدن، صدمــات ناشــی از تصادفــات، عفونت ها و 
جراحی های دستگاه گوارش و کبد از جمله عمل های مهمی است 
که جراحان عمومی در آن نقش تأثیر گذاری دارند اماورود به عرصه 
زیبایی که کاری فوق تخصصی است، فعالیت آنها را از مسیر اصلی 
خود خارج می کند. وی افزود: متاسفانه ورود به بحث زیبایی توسط 
افراد بی صلاحیت، آسیب های زیادی به دنبال داشته و عدم آگاهی 
مردم از رشــته فوق تخصصی جراحی پلاســتیک به این آسیب ها 

بیشتر دامن زده است.. این جراح و فوق تخصص جراحی پلاستیک 
تصریح کرد: متاســفانه به دلیل تقاضای بالای جراحی های زیبایی 
که درصد بیشــتری از آن ها اصلًا ضرورتی نداشــته و فقط به علت 
فضــای مجــازی و تبلیغات گول زننده بوجود آمده، عوارض و مرگ 
و میر ناشــی از جراحی های زیبایی در طی ســال های اخیر افزایش 
چشــمگیری پیدا کرده   که این امر باعث شــده بیشتر مراجعین به 
فــوق تخصص های جراحی پلاســتیک برای انجــام عمل ثانویه و 
ترمیمی و جهت رفع عوارض باشد که متاسفانه در بسیاری از موارد 

جبران آنها هم به سختی امکان پذیر است.
مردم زیر تیغ پزشکان غیر حرفه ای نروند ��

او با اشاره بر اینکه در حال حاضر ۴۲۰ جراح فوق تخصص پلاستیک 
در کشور فعالیت می کنند ادامه داد: سالی ۲۵ تا ۳۰ فوق تخصص 
نیز به این مجموعه اضافه می شود و در واقع راه برای ادامه تحصیل 
پزشکان جراح جوان باز است. تمام حرف ما این است که مردم زیر 
تیغ جراحی کسانی که دانش این کار را ندارند نروند و سلامت خود 
را به خطر نیندازند. صابری اضافه کرد: انجام بسیاری از این عمل های 
زیبایی ضرورتی ندارند و شــاید از هر ۱۰۰ نفری که به مطب یک 
فوق تخصص جراحی زیبایی مراجعه می کنند، ۲۰ تا ۳۰ درصد از 
آنها دست خالی برگردند زیرا پزشک تشخیص می دهد که این افراد 
بــه جراحی زیبایی نیــازی ندارند در واقع یک جراح فوق تخصص 
زیبایــی در صورتی عمل های زیبایی را انجام می دهد که شــرایط 
برای فرد کاملًا از هر نظر مهیا باشددر واقع در حال حاضر یک موج 
ســونامی عمل ها زیبایی و یک انارشیست و قانون گریزی شدیدی 
وجود دارد که گروههای مختلف پزشــک و غیر پزشــک را درگیر 
کرده اســت. حقیقتاً اگر امروزه می بینیم عوارض عمل های زیبایی 

زیاد شــده به این دلیل هســت که افراد فاقد صلاحیت پزشک نما و 
جراح پلاســتیک نما به صورت غیر علمی بیمار را انتخاب و فریب 
می دهند، غیر علمی و اســتاندارد بیهوش ودر، مرکز غیر استاندارد 
انجام می دهند چرا که آموزش آکادمیک و مصوب وزرات بهداشت 
و آموزش پزشــکی رو ندیده اند که همه اینها دســت به دســت هم 
می دهــد تــا تعداد عوارض و مرگ و میر این عمل ها بالا برود. دکتر 
صابری در ادامه: وظیفه ذاتی جامعه جراحان طبق بند ۸ و ۱۰ ماده 
۷ اساســنامه آن همکاری بین پزشــکان جراح و ایجاد ارتباط بین 
آنها اســت در بند هشــت آمده است تحلیل و تقویت روابط عاطفی 
و معنــوی بیــن جراحان و افــراد اجتماع از وظایف جامعه جراحان 
بــوده و در بنــد ده نیز آمده ایجاد زمینه های همکاری و هماهنگی 
لازم بیــن متخصصان رشــته های مختلــف جراحی وظیفه جامعه 
جراحــان اســت کــه در حال حاضر این وظایف به درســتی انجام 
نمی شــود، همکاری و همدلی صورت نگرفته و همین امر ما را بر 

این داشت که از شرکت در این کنگره انصراف دهیم.
خروج از کنگره جامعه جراحان با نظر اکثریت ��

در ادامــه دکتــر مجید لاهوتی عضو انجمن جراحان پلاســتیک و 
زیبایی ایران و عضو کمیته روابط عمومی انجمن نیز گفت: در واقع 
کنگــره جامعه جراحان محلی برای گردهمایی پزشــکان و تبادل 
اطلاعات علمی و درست در بین پزشکان رشته های مختلف جراحی 
اســت و مطالبی که در آن مطرح می شــود باید در بالاترین ســطح 
باشد. او بر این باور است که وقتی در چنین کنگره ای مطلبی ارائه 
می شود باید توسط فرد یا گروهی باشد که بیشترین اشراف علمی 
بر موضوع را داشــته باشــد. اما امســال بعضی از مباحث زیبایی در 
میزگردهایی مطرح شــده کــه قاعدتاً در چنین گردهمایی ها باید 
توســط پزشــکان فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی مطرح 
می گردید چرا که اصولاً" اشراف بیشتری بر این مباحث دارند. در 
واقع اعتراض همکاران ما بر عدم مدیریت درســت جامعه جراحان 
ایران بر اساس اهداف بنیادین آن بود. لاهوتی با تأیید اینکه انجمن 
با نظر اکثریت اعضا به این نتیجه رســید که امســال در این کنگره 
شرکت نکند ادامه داد: این تصمیم در واقع برای رعایت اصول علمی 
و پایش محدوده های علمی در میان گروه های پزشکی و به تبع آن 
حفظ سلامت مردم گرفته شد چرا که شاهد هستیم گرایش سایر 
رشــته های تخصصی به حیطه جراحی زیبایی که عامل اصلی آن 
غیرعادلانه بودن تعرفه های پزشــکی می باشــد با عوارض و عواقب 

بسیار توام بوده است.

تشریح برنامه های دهه کرامت در کرمانشاه
رئیس سازمان فرهنگی شهرداری کرمانشاه خبر داد:
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نمایشگاه 
بیست و هشتم 
صنعت نفت که 
فضای  5000 
مترمربعی را به 
شرکت های 
حاضراختصاص 
داده بود، 
شرکت های 
دانش بنیان 
مستقر در 
شرکت مشعل 
پویا اسپادانا 
توانستند 
تعاملات بسیار 
خوبی با دیگر 
شرکت ها برقرار 
نمایند
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نقش اقتصاد- ایلام- براری: مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان ایلام گفت: سه هزار و ۷۷۹ واحد طرح 
ملی نهضت مسکن در ایلام در قالب ۲۷ پروژه اجرایی 
شــده اســت. در نشست شورای تأمین مسکن استان 
ایــلام اظهــار کرد: در حال حاضر ۱۵ پروژه طرح ملی 
نهضت مســکن در شــهر ایلام و ۱۲ پروژه در ســایر 

شهرستان های استان در دست اقدام است.
وی با بیان اینکه در مجموع دکتر اجرایی ساخت سه 
هزار و ۷۷۹ واحد در این استان انجام شده است، ابراز 

کرد: این تعداد واحد از مساحتی بیش از ۳۱۲ هزار و 
۶۸۱ متــر مربع برخوردارند.مدیر کل بنیاد مســکن 
انقلاب اسلامی استان ایلام با بیان اینکه برای سه هزار 
و ۵۳۱ واحد پروانه ساختمانی اخذ شده است، یادآور 
شــد: همچنین پروانه ساخت ۲۲۸ واحد دیگر نیز در 
حال صدور است.محبی با اشاره به اینکه تعداد ۲ هزار 
و ۴۶۵ واحد در مرحله فونداسیون قرار دارند، ابراز کرد: 
یــک هــزار و ۳۶۶ واحد نیز در مرحله ســفت کاری و 
نازک کاری قرار دارند.وی بیان کرد: از پروژه های شهر 

ایــلام پروژه ۴۰ واحدی بلــوار نماز از ۸۵ درصد، ۲۴ 
واحدی میدان دانش و ۴۲ واحدی میدان دانش ۲ از 
۷۵ درصد، ۱۰۵ واحدی و ۷۰ واحدی میدان گلها یک 
و ۲ از ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی و پروژه ماهور یک 
از ۵۰ درصد و پروژه ۱۰۸۸ واحدی پارک کوثر از ۲۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار است.
 سهم استان ایلام از طرح ملی نهضت مسکن ۳۲ هزار 
واحد مســکونی در قالــب خودمالکی، نهضت ملی و 

بافت های فرسوده است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان ایلام خبرداد:

بهره مندی از اجرای ۲7 پروژه مســکن ملی در اســتان ایلام

حضور هلدینگ پترو پالایش اصفهان در بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی صنعت نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی
مدیر روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبرداد:

نقــش اقتصاد- اصفهان- پیــره زالی: به گزارش 
خبرنگار واحد رسانه روابط عمومی و بین الملل 
هلدینــگ پترو پالایش اصفهــان، دراین دوره 
ازنمایشــگاه هلدینگ پترو پالایش اصفهان در 
دومین سال حضورش در کنار غرفه شرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتی ایران و 
انجمــن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت 
کشور و سایر شرکت های پالایشی توانست با ۶ 
شــرکت زیر مجموعه خود شــامل راهبر ترابر 
انرژی، اکســیر ایرانیان، مشــعل پویا اسپادانا، 
ســهروردی صفاهان، میرداماد صفه، ملاصدرا 
صفاهان، حضوری قدرتمند و فعال در بیست و 
هشــتمین نمایشــگاه بین المللی صنعت نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی داشته باشد و سهم 
بالایــی از بازدید کنندگان را به خود اختصاص 

دهد.
نمایشگاه بیست و هشتم صنعت نفت که فضای  
شــرکت های  بــه  را  مترمربعــی   ۵۰۰۰
حاضراختصــاص داده بود، شــرکت های دانش 
بنیان مســتقر در شرکت مشــعل پویا اسپادانا 
توانستند تعاملات بسیار خوبی با دیگر شرکت ها 
برقرار نمایند. همچنین شــرکت های خارجی 
 بســیاری بــرای ارتبــاط و تعامل بــا هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان و شرکت های زیر مجموعه 
آن درغرفه این شرکت حضور یافته و از نزدیک 

در گفتگــو با کارشناســان راه های همکاری و 
برقــراری ارتبــاط با این هلدینگ را بررســی 

کردنند.
این نکته حائز اهمیت اســت که توانمندی های 
هلدینگ پتــرو پالایش اصفهان در خلق ایجاد 
فرصت هــای مناســب برای ســرمایه گذاری و 
همچنین طراحی پروژه های متعدد برای ایجاد 
زنجیــره ارزش و همچنیــن توجه به پروژه های 
توســعه محور با محوریت محیط زیســت نگاه 
همــگان را بــه خود جلب نمود و در طول ۴ روز 
برگزاری نمایشگاه نفت و گاز مخاطبان بسیاری 
را به سمت غرفه هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
جذب کرد.درپایان این نمایشــگاه مدیر روابط 
عمومــی و بیــن الملل هلدینــگ پترو پالایش 
اصفهــان ضمن قدردانی از تلاش همه دســت 
اندرکاران در برپایی این نمایشــگاه ارزشــمند 
گفت: نمایشگاه های نفت و گاز وصنایع پالایشی، 
فرصــت مناســبی بــرای ارائــه توانمندی ها، 
خلاقیــت، دســتاوردها و خلق فرصت های تازه 
برای شــرکت های نفتی و پالایشــی است و لذا 
هلدینگ پترو پالایش اصفهان در طی ۲ ســال 
ازحضور دکتر قدیری دراین نمایشــگاه درصدد 
بهــره گیــری از ایجاد فرصت های مناســب در 
راستای جذب ســرمایه گذار، اجرای با سرعت 

پروژه ها وبه ثمر رساندن اقدمات جدید است.

محمــد ده بیدیان تاکید کرد: مجموعه پالایش 
نفت اصفهان با بهره گیری از فرصت ها، شناخت 
و تعامــل با شــرکت های جدید و صنایع دانش 
بنیان در ســطح کشــور در صدد است تا هر چه 
بیشتر وپویا تر از ظرفیت های داخلی در راستای 
پیشــبرد طرح های کیفیت و بهبود بخشی خود 
اســتفاده نماید و به افق پیوستن درجمع  ۵۰۰ 

شرکت برتردنیا هر چه زودتر نائل شود.

وی بیان داشــت: قطعــاً هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان از هم اکنون برنامه ریزی دقیق تری در 
رویدادهــای پیش رو برای ارائه دســتاوردهای 
هلدینــگ پترو پالایش اصفهان برای حضور در 
نمایشــگاه بیســت و نهم نفت و گاز را برای خود 
متصور اســت و ان شــاالله در ســال آینده در 
قالب هــای جدیدی درایــن زمینه وارد میدان 

خواهد شد.

https://www.khabaronline.ir/live/1905719/%D8%AA%D8%B4%D8%B1%DB%8C%D8%AD-%D8%A8%D8%B1%D9%86%D8%A7%D9%85%D9%87-%D9%87%D8%A7%DB%8C-%D8%AF%D9%87%D9%87-%DA%A9%D8%B1%D8%A7%D9%85%D8%AA-%D8%AF%D8%B1-%DA%A9%D8%B1%D9%85%D8%A7%D9%86%D8%B4%D8%A7%D9%87


برابر آرای صادره برابر مصوبه شــماره ۳27۰5/۱۴۰2 مورخه ۱۴۰2/۰2/27هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان 

ذیل آگهی به شــرح پلاک های ذیل خریداری از مالک رســمی و یا قرارداد عادی و 
مبایعنامــه  لذا به منظــور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱5 روز اگهی می 
شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند 

می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق  مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰2/26  - تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۳/۱۱

جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

8۳/۴۴6بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی۱

8۳/۴۴5بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی2

8۳/۴۴۴بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی۳

8۳/۴۴۳بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی۴

8۳/۴۴۱بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی5

8۳/۴۴۰بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی6

8۳/۴۴2بخش5قاسممیرزاعلی بیگدلی7

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

۱2۳/۱2۳بخش۴علیمعرفت اله و رضا باقری۱

۱2۳/۱22بخش۴علیمعرفت اله و رضا باقری2

۱2۳/۱۱۳بخش۴علیمعرفت اله و رضا باقری۳

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

59/۳25بخش5عبدالهنعمت له بکشلو۱

59/۳26بخش5عبدالهاسکندر بکشلو2

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

۱26/2۳8بخش۴علیطیب و محمد بخشی۱

۱26/2۱۴بخش۴عوضعلیعلی اصغر پیام2

۱26/2۱۳بخش۴عوضعلیبهمن پیام۳

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

۱29/۱877بخش۴سید امینسید هادی حسینی۱

۱29/۱875بخش۴سید امینسید هادی حسینی2

۱29/۱87۳بخش۴سید امینسید هادی حسینی۳

۱29/۱87۴بخش۴سید امینسید هادی حسینی۴

۱29/۱869بخش۴سید امینسید هادی حسینی5

۱29/۱878بخش۴سید امینسید هادی حسینی6

۱29/۱872بخش۴سید امینسید هادی حسینی7

۱29/۱87۰بخش۴سید امینسید هادی حسینی8

پلاکبخشنام پدرنام ونام خانوادگیردیف

29/۱8۱بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی۱

29/۱82بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی2

29/۱8۳بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی۳

29/۱8۴بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی۴

29/۱85بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی5

29/۱86بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی6

29/۱87بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی7

29/۱88بخش۴رمضانعلیقدیمعلی بیگدلی8

۱26/2۱۰بخش۴عوضعلیبهمن پیام۴

۱26/2۱۱بخش۴عوضعلیبهمن پیام5
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 مدیر پیشین برنامه ریزی شرکت ملی پالایش
 فراورده های نفتی:

سالانه ۸۶۰۰۰۰ تن متانول جذب بنزین می شود

مدیر پیشین برنامه ریزی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های 
نفتی گفت: ۸۶۰۰۰۰ تن متانول تبدیل به ۳۶۱۲۰۰ تن بنزین 
می شــود. بدین ترتیب به جای افزایش ۳ میلیون لیتر در روز، با 
تبدیــل همــان مقدار متانــول، افزایش یک میلیون و ۳۰۰ هزار 

لیتر بنزین بدست خواهد آمد.
شهاب الدین متاجی، درباره استفاده از متانول برای تولید بنزین 
اظهار داشــت: از متانول به پنج صورت می توان در تولید بنزین 
اســتفاده کردف یکی از موارد به عنوان اکتان افزا اســت که تأثیر 
آن بســتگی به عدد آرام ســوزی بنزین پایه دارد. مثلًا افزودن ۳ 
درصد حجمی به بنزین با آرام ســوزی ۹۰، عدد اکتان را یک و 
نیم درجه بالا می برد. در بســیاری از کشــورها افزودن ۳ در صد 
متانول به بنزین مجاز اســت و مشــکلی برای خودروها ایجاد 
نمی کند. به دلیل اینکه حلالیت الکل ها )متانول و اتانول( آن در 
آب بســیار زیاد اســت، البته باید نظارت دقیق به عمل آید که در 
مخــازن نگهداری و تانکرهای حمل بنزین، آب وجود نداشــته 
باشــد.وی ادامه داد: با رعایــت موارد فوق می توان ضمن بهبود 
کیفیت روزانه ســه میلیون لیتر متانول به تولید بنزین افرود و 
بدین ترتیب سالانه ۸۶۰۰۰۰ تن متانول جدب بنزین می شود. 
با توجه به تفاوت قیمت بنزین و متانول، این کار سالانه حداقل 
۲۵۰ میلیون دلار ســود برای صنعت پالایش نفت در پی دارد. 
بنابرایــن بــا کنترل روش نگهــداری و حمل و نقل بنزین اینکار 

عملی است.

مدیر عامل آب منطقه ای آذربایجان شرقی اعلام کرد:
برنامه انتقال پساب تبریز و انسداد 75۰۰ حلقه 

چاه غیرمجاز برای احیای دریاچه ارومیه

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان آذربایجان شرقی گفت: 
مورد دوم انتقال پســاب تبریز به دریاچه ارومیه اســت که جزء 
وظایف ما اســت، ۱۰ کیلومتر ابتدایی این پروژه تکمیل شــده و 

اکنون آب تصفیه خانه پساب تبریز از این مسیر عبور می کند.
یوســف غفارزاده در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
برنامه استان آذربایجان شرقی برای احیای دریاچه ارومیه اظهار 
داشــت: ما وظایف مشــخص خود را داریم که تعریف شــده و در 
قالب پروژه های اجرایی به شرکت آب منطقه ای ابلاغ شده و در 
ایــن راســتا نیز حرکت می کنیم. وی افــزود: ما اکثر پروژه های 
مربــوط بــه خود را انجــام داده ایم، یکــی از مهمترین پروژه ها 
بازگشــایی و اصلاح مســیر رودخانه ها اســت تا هر آب، بارش و 
ســیلابی اتفاق بیفتد به راحتی به دریاچه برســد، در این راســتا 
بیش از ۲۵۰ کیلومتر رودخانه های منتهی به دریاچه لایروبی و 
بازگشــایی شده اســت. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان 
آذربایجان شــرقی تصریح کرد: مورد دوم انتقال پســاب تبریز به 
دریاچه ارومیه است که جزء وظایف ما است، ۱۰ کیلومتر ابتدایی 
این پروژه تکمیل شــده و اکنون آب تصفیه خانه پســاب تبریز از 
این مسیر عبور می کند و البته لازم است ۳۰ کیلومتر باقیمانده 
نیز تعریف و اجرا و آب مستقیماً تا دریاچه انتقال داده شود. وی 
بیان داشت: پروژه بعدی انسداد چاه های غیرمجاز و استخرهای 
برداشت آب غیرمجاز در حاشیه رودخانه است که در دست انجام 
اســت و احکام دادگســتری برای انسداد حدود ۷۵۰۰ حلقه چاه 
غیرمجاز در حاشیه رودخانه های حوزه استان آذربایجان شرقی 
گرفته شده و در این چند سال تعدادی از این چاه ها پر شده اند. 
غفارزاده همچنین گفت: پروژه بعدی ســر دهنه سازی و کنترل 
برداشــت اســت برای اینکه بتوانیم مدیریت آب انجام دهیم باید 
بتوانیم دریچه های برداشت آب را نصب و کنترل و تنظیم کنیم 
که هر کس چقدر آب برداشــت داشــته باشد در این پروژه برای 

بیش از ۵۰ نهر دریچه نصب شده و کار انجام می شود.

عطش جهان 
برای انرژی 
هیدروکربنی

»نقش اقتصاد« از  احتمال به خطر 
افتادن امنیت تأمین انرژی در جهان 
گزارش می دهد

چندین ســال متمادی اســت که عدم سرمایه گذاری 
کافی در بخش اکتشــافات نفتی و گازی به نگرانی ها 
بابــت احتمال به خطر افتادن امنیت تأمین انرژی در 
جهــان دامن زده اســت. مدیــران صنایع مختلف که 
احتمالاً بیشــتر آنها متعلق به کشــورهای نفتی در 
خاورمیانــه باشــند هشــدار داده انــد کــه اگر نرخ 
سرمایه گذاری در فعالیت های اکتشافی دوباره بالا نرود، 
مسأله امنیت انرژی در مقیاس جهانی به یک معضل 
بزرگ تبدیل خواهد شد. اما مؤسسه وودمکنزی اخیراً 
خبرهای خوشــی برای این دلواپســان داشته است. 
سرمایه گذاری در پروژه های جدید اکتشاف نفت و گاز 
در حال افزایش است و انتظار می رود میانگین آن طی 
چهار سال آینده به ۲۲ میلیارد دلار در هر سال برسد. 
این در حالی اســت که میلیاردها دلار نیز به ســوی 
فعالیت های گذار به انرژی های پاک و کنار گذاشــتن 

منابع هیدروکربنی هدایت می شود.
در همیــن حال می توان پیونــدی میان روند گذار به 
انرژی پاک و احیای نرخ ســرمایه گذاری در اکتشــاف 
منابع نفتی و گازی مشــاهده کرد. این پیوند ناشــی از 
الزامات دوران گذار است که مستلزم تلاش شرکت های 
اکتشاف و تولید نفت برای متمرکز شدن روی فناوری 
و دارایی هایی است که رد پای کربنی کمتری از خود 
باقی بگذارند. به طور مثال احتمال دارد مقررات محیط 
زیســتی ســخت گیرانه تری تدوین شــود که برخی 

پروژه های اکتشافی را متوقف و از رده خارج کند.
»جولــی ویلســون« مدیر بخش اکتشــافات جهانی 
وودمکنــزی در ایــن باره می گوید که شــاید افزایش 
ســرمایه گذاری در پروژه های اکتشــافی برای برخی 
موجب شــگفتی باشــد اما این مسأله را باید در بستر 
تحولات جاری بررسی کرد. فعالیت های اکتشافی در 
ســال های ۲۰۰۶ تا ۲۰۱۴ یک دوره از شــکوفایی را 
تجربه کرد و حجم سرمایه گذاری در این بخش تا ۷۹ 
میلیارد دلار )با احتساب ارزش روز دلار( رسید. اما در 
شش سال گذشته متوسط سرمایه گذاری در این بخش 
بر حســب ارزش روز دلار حدود ۲۷ میلیارد دلار در 
سال بوده است. اگرچه هزینه کرد در حال افزایش است 
به هیچ وجه حجم آن به ارقام پیشــین در دوران اوج 
فعالیت های اکتشافی بازنمی گردد و شاید شاهد سقفی 

برای این افزایش سرمایه گذاری باشیم.
به بیان ســاده تر روند ســرمایه گذاری در فعالیت های 
اکتشــافی در حالی به واســطه الزامات دوران گذار به 
انرژی پاک بار دیگر جان گرفته است که خود وضعیت 
گذار به عنوان نوعی عامل محدودکننده برای این نوع 
ســرمایه گذاری ها عمل می کند. این که روند احیای 
سرمایه گذاری علی رغم محدودیت ها ادامه پیدا کرده 
است خود گویای بسیاری از حقایق است. از آغاز سال 
جــاری صــدای طرفــداران توقــف کامــل صنایع 
هیدروکربنی بلندتر شده است. یکی از گروه های فعال 
در برگزاری این گونه پویش ها با نام »بین الملل تحول 
نفتــی« ضمن محکوم کردن تصویب »قانون تخفیف 
تورم« در کنگره آن را یکی از بزرگترین عوامل تقویت 

صنعت نفت در ایالات متحده آمریکا دانسته است.
این گروه معتقد اســت که با ارســال میلیاردها دلار به 
ســوی صنایع نفــت و گاز، پیش بینی افزایش صدور 
مجوزهای توســعه برای پروژه های سوخت فسیلی و 
اعطای مشوق به فناوری های تأییده نشده و خطرناک 
برای تداوم فعالیت این صنایع مانند فناوری جداسازی 
و ذخیره ســازی کربن، اســتخراج هیدروژن و تجزیه 
مستقیم هوا، این قانون کمکی به تحقق هدف ما برای 

تضمین آینده ای روشن و قابل زیست نمی کند.
در قانون تخفیف تورم ایالات متحده آمریکا بودجه ای 
برای توســعه فناوری جداسازی و ذخیره سازی کربن 
پیش بینی شــده اســت. بودجه های کلانی نیز برای 
ســرمایه گذاری در انرژی های بادی و خورشــیدی، 
خودروهای برقی و زیرســاخت شــارژ خودروها مانند 
اتحادیه اروپا در نظر گرفته شده است. تردیدی نیست 
که برخلاف تمام چالش هایی که اخیراً پدید آمده است، 
جهان غرب عزم خود را برای گذار به انرژی های پاک 
جزم کرده است. اما اگر شاهدیم که سرمایه گذاری در 
بخش اکتشــاف و توسعه منابع هیدروکربنی افزایش 
یافته است دلیل خوبی نیز برای آن وجود دارد. دلیلش 
ثبت ســودهای سرسام آور شرکت های نفتی در سال 

گذشته نیست یا دست کم تمام آن نیست. مسأله اصلی 
امنیت انرژی است.

جهش بهای گاز طبیعی در اروپا که ســال گذشته رخ 
داد بســیاری را بــه این فکــر انداخت که تمرکز روی 
انرژی های پاک لزوماً به معنی رسیدن به امنیت پایدار 
در بخش انرژی نیست. ممکن است روزی این امنیت 
تأمین شــود اما روندی زمان بر خواهد بود. همچنین 
سرمایه گذاری های بسیار بیشتر و یافتن راه حل برای 
برخی مشکلات در تولید انرژی های بادی، خورشیدی 
و خودروهــای برقــی را می طلبد. در حال حاضر تنها 
منابع هیدروکربنی هستند که می توانند امنیت انرژی 

را تضمین کنند.
تنها طرفداران کنار گذاشــتن ســوخت های فسیلی 
نیستند که این حقیقت را دریافته اند. حتی امر بر فعالان 
صنایع نفت و گاز نیز برای مدتی هر چند کوتاه مشتبه 
شده بود اما اتفاقات سال گذشته آن ها را نیز بیدار کرد. 
بنابرایــن در حــال حاضر ســرمایه گذاری در بخش 
اکتشــاف رونــد صعودی دارد. صنعــت نفت به طور 
همزمان به دنبال این نیز هســت که روند مذکور را به 
تحقق اهداف کلان برای گذار به انرژی های پاک گره 

بزند.
»زو یونوویچ« مدیر بخش بالادســتی گاز در شــرکت 
شل ماه گذشته گفته بود که برای تضمین نتیجه بخش 
بــودن گــذار متوازن بــه انرژی های پــاک به تداوم 
ســرمایه گذاری در ذخایر هیدروکربنی نیاز داریم تا 
عرضه پایدار و مقرون بصرفه ســوخت های فســیلی با 
آلایندگــی کربنی کمتر را ممکن کنیم. ما با متمرکز 
شــدن بــر ســرمایه گذاری روی ســودآورترین و 
کم آلاینده ترین پروژه ها هدف گذار متوازن را تعقیب 

می کنیم.

یکی از حقایقی که طرفداران کنار گذاشتن سوخت های 
فسیلی چه در حلقه های سیاسی و چه خارج از آن ها 
نادیده می گیرند این اســت که کنار گذاشــتن منابع 
هیدروکربنی شدیداً به استفاده از همان منابع وابسته 
است. مواد خام لازم برای ساخت تجهیزات دوران گذار 
با استفاده از ماشین آلاتی تولید می شوند که با سوخت 
هیدروکربنی کار می کنند. خود این ماشــین آلات نیز 
با اســتفاده از انرژی های هیدروکربنی تولید شده اند. 
مثال چین، پنل های خورشــیدی و نیروگاه های برق 
زغال ســوز را در نظر بگیرید. در بافت ماشین آلات نیز 
از مواد هیدروکربنی استفاده شده است مانند پره های 

توربین های بادی و رزین های اپوکسی.
به بیان دیگر دلیل نخســت افزایش سرمایه گذاری در 
اکتشــافات نفتی و گازی این اســت که روند تقاضا به 
روشــنی نشان داده اســت عطش جهان برای انرژی 
هیدروکربنی نه تنها کم نشده بلکه در حال ازدیاد است 
و دلیل دوم نیز این است که کنار گذاشتن سوخت های 
فسیلی و استفاده از منابع پاک انرژی خود به استفاده 
از منابع هیدروکربنی متکی اســت. بی تردید با رغبت 
سرمایه گذاران به فرصت های تازه پدیدآمده در نتیجه 
تدوین سیاست های جدید توسط دولت ها و دور کردن 
برچســب بدنامی ناشی از حضور در بازار سوخت های 
آلاینده، روند افزایشــی سرمایه گذاری در اکتشافات 
نفتی و گازی نیز به زودی متوقف می شــود. اما ســقف 
افزایش ســرمایه گذاری ها هنوز آشــکار نیست و باید 
منتظــر رویدادهای آینده باشــیم. در نهایت باید این 
حقیقت را نیز آویزه گوش خود کنیم که مسأله امنیت 
انــرژی می تواند هر موضــوع دیگری را هر چقدر هم 

مطلوب باشد به حاشیه براند.
منبع: اویل پرایس ��

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

به بیان دیگر 
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مدیــر عامل توانیر گفت:مشــترکان برای 
تغییر آدرس و خرید اشتراک باید در سامانه 
املاک و اســکان ثبت نام کرده باشــد و از 
طریق ســیگنالی که دریافت میکند اجازه 
تغییر نام کنتور و تغییر آدرس را پیدا میکند.

مصطفی رجبی مشــهدی مدیر عامل توانیر 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه 
توانیــر در حــال همکاری بــا وزارت راه و 
شهرســازی بــرای ثبت نام مشــترکان در 
ســامانه املاک و اســکان است، گفت: برای 
ثبت در ســامانه املاک و اســکان اقدامات 
مؤثری داده است، از جمله طراحی یک وب 

ســرویس هوشــمند که امــکان دریافت 
اطلاعــات به روز مشــترکان برق توســط 
همکاران وزارت راه و شهرسازی وجود دارد.

وی ادامه داد: دیگر اقدامی که صورت گرفته 
اســت اینکه هر مشترک برای تغییر آدرس 
یا متقاضی اشــتراک باید در سامانه املاک 
و اســکان ثبت نام کرده باشــد. به عبارتی از 
طریق ســیگنالی که دریافت می کند اجازه 
تغییــر نــام کنتور تغییر آدرس و مواردی از 

این دست را پیدا می کند.

رجبی مشــهدی ادامه داد: این اقدام منجر 
می شــود تعداد کســانی که در سامانه ثبت 

نام می کنند افزایش یابد.
وی ادامه داد: کمتر از ۲۰ درصد مشترکان 
در این ســامانه ثبت نام کرده اند یعنی ۶ تا 
۷ میلیون مشــترک در حالی که ما نزدیک 

به ۴۳ مشترک خانگی داریم.
مدیر عامل توانیر توانیر خاطر نشــان کرد: 
در صورتیکــه بخواهیم قانون را اجرا کنیم 
معنــا و مفهوم که نرخ بــرق که در مناطق 

گرمســیر ۳۰ تومان اســت ایــن را باید به 
بالاترین قیمت برســانیم که ۱۰۰ برابر این 

قیمت می شود
به گفته این مقام مسئول در صورتی که این 
اقــدام صورت بگیــرد، باید قبوض میلیونی 
صادر شــود کــه همین مســئله منجر به 

اعتراضات می شود.
وی در خاتمــه یادآور شــد: در صورتی که 
تعــداد متقاضیان از همین روش ها افزایش 
پیــدا نکند، ما بــا تصویب این قانون کمک 
می کنیم تعداد ثبت نام ها در سامانه املاک 

و اسکان سرعت بگیرد.

ت
ش

ددا
یا

رویداد

نفت سنگین ایران گران تر شد

جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشان داد قیمت 
نفت ســنگین ایران در آوریل، برای چهارمین ماه 
متوالی افزایش یافت.به گزارش ایســنا، ســازمان 

کشــورهای صادر کننده نفت )اوپک( در گزارش 
ماهانه خود از بازار نفت، اعلام کرد قیمت هر بشکه 
نفــت ســنگین ایران در آوریــل، به ۸۸ دلار و ۷۹ 
ســنت رســید که ۵ دلار و ۳۱ ســنت معادل ۶.۴ 
درصد، در مقایسه با قیمت۸۳ دلار و ۴۸ سنت در 
مــارس، افزایش داشــت. میانگیــن قیمت نفت 

سنگین ایران از ابتدای سال ۲۰۲۴ تاکنون، به ۸۳ 
دلار و ۲۱ سنت در مقایسه با ۸۱ دلار و ۵۶ سنت 
در مدت مشــابه ســال ۲۰۲۳ رسیده است.ارزش 
سبد نفتی اوپک در آوریل، به ۸۹ دلار و ۱۲ سنت 
در هر بشــکه رســید که ۴ دلار و ۹۰ سنت معادل 
۵.۸ درصد در مقایســه با ۸۴ دلار و ۲۲ ســنت در 

مارس، افزایش داشت. میانگین ارزش سبد نفتی 
اوپک از ابتدای سال ۲۰۲۴ تاکنون، به ۸۳ دلار و 
۶۷ سنت در هر بشکه رسیده است که در مقایسه 
با ۸۱ دلار و ۳۸ سنت در مدت مشابه سال میلادی 
گذشــته، ۲ دلار و ۲۹ ســنت معادل ۲.۸ درصد 

افزایش نشان می دهد.

تغییر نام کنتور برق مشروط بر ثبت نام در سامانه املاک و اسکان
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)نوبت دوم- چاپ دوم(

صفر تفاخر-شهردار پیرانشهر

به اســتناد بودجه مصوب ســال ۱۴۰۳ شــهرداری پیرانشهر در نظر دارد پروژه پروژه اجرای لکه معابر سطح شهر را در سال ۱۴۰۳ از محل منابع داخلی سال 
۱۴۰۳ از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط بشرح مفاد شرایط عمومی و خصوصی و اسناد مناقصه واگذار نماید. فلذا از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط دعوت 
بعمل میآید در صورت تمایل به شرکت در مناقصه از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت دریافت اسناد و مدارک و اطلاعات لازم و ثبت سپرده و ارائه 

قیمت پیشنهادی و سایر موارد الزامی در مناقصه اقدام نمایند.
داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مناقصه عمومی  اجرای لکه گیری معابر سطح شهر

شماره:01/3082
تاریخ:18/02/1403 

نوبت اول -  چاپ اول

سعیدی - شهردار اشنویه

شهرداری اشنویه در نظر دارد به استناد مصوبه  شماره ۳2۳ مورخه ۱۴۰۳/۰2/۰8 شورای اسلامی محترم شهراشنویه و تائیدیه فرمانداری محترم بشماره 
۱۴۰۳/۱۰/75۴۰ مورخه ۱۴۰۳/۰2/۱۱ و نظریه کارشــناس رســمی دادگستری بشماره ۱۴۰۳/2۳۰ ش مورخه 22 /۰2 /۱۴۰۳  اجاره  محل شهربازی بمساحت 

حدود 2۰۰ متر مربع واقع در ضلع غربی  پارک کیله شین  بشرح ذیل  را از طریق مزایده به متقاضیان واجد شرایط برابر جدول ذیل واگذار نماید.

۱- متقاضیان باید 5 درصد قیمت پایه مزایده را بعنوان سپرده به حساب ۰۱۰6792۴۱۴۰۰۱  بانک ملی شعبه اشنویه  به نام شهرداری واریز نماید.
2- به تقاضاهای فاقد سپرده ومبهم و مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۳- مدت زمان اجاره یکساله بوده و برنده مزایده باید ظرف یک هفته از تاریخ اعلام نتیجه مزایده توسط کمیسیون مالی نسبت به پرداخت قیمت قطعی و بصورت نقدی اجاره 
یکساله اقدام در غیر این صورت با نفر بعدی قرارداد منعقد و سپرده نفرات انصراف دهنده به نفع شهرداری ضبط خواهد شد و به هیچ عنوان مسترد نخواهد شد.

۴- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
5- متقاضییان می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰2/2۴ الی ۱۴۰۳/۰۳/۱2 پیشنهادهای خود را از طریق سامانه ستاد ایران  بارگذاری نمایند.

6- قیمت پایه اجاره ماهیانه بشرح جدول ذیل می باشد.
7- کلیه هزینه های نگهداری و جاری )هزینه مدیریت-آب-برق-گاز یا سایر هزینه ها(بر عهده مستاجر می باشد.

8- به درخواستهای واصله تا ۴8 ساعت بعد از اتمام مهلت شرکت کنندگان بازگشائی خواهد شد .
9- هزینه چاپ وانتشار آگهی در روزنامه و کارشناسی بر عهده برنده مزایده می باشد. 

۱۰-ثبت نام و ارسال قیمت ها فقط از طریق سامانه ستاد ایران )www.setadiran.ir (امکان پذیر می باشد.
۱۱- شرکت کنندگان ملزم به رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت در معاملات می باشند.

۱2-متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به واحد املاک  یا  امور مالی شهرداری مراجعه یا با شماره تلفن ۴۴62569۳ تماس حاصل فرمایند.

آگهی مزایده اجاره محل شهربازی پارک کیله شین  شهرداری اشنویه

 شماره  :  2743
تاریخ :   1403/02/24    

 متراژ بهردیف
قیمت سپرده کل بریالقیمت پایه اجاره سالیانه بریالآدرسنوع کاربریمتر میربع

96/۰۰۰/۰۰۰۴/8۰۰/۰۰۰ضلع غربی پارک کیله شین روبروی فرمانداریشهربازی۱2۰۰

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان ایلام 

شرکت آب وفاضلاب استان ایلام در نظر دارد انجام پروژه های با مشخصات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای گواهی صلاحیت صادره از 
سازمان مدیریت وبرنامه ریزی در رشته مورد نیاز به شرح جدول ذیل وهم چنین دارنده  گواهی نامه صلاحیت ایمنی صادره ازاداره تعاون، کار ورفاه اجتماعی واگذار نماید. لذا 
از پیمانکاران واجد شــرایط دعوت به عمل می آید . جهت دریافت اســناد وشــرکت در مناقصه و ارائه  پیشنهاد قیمت به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد (به آدرس: 

setadiran.ir  مراجعه نمایند
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 7-۰8۴۳22۳۰۱2۰داخلی ۳۱۳گروه قراردادها تماس حاصل فرمائید در ضمن مبالغ تضمین بر اساس آئین نامه تضمین معاملات 

دولتی می باشد 
تذکر : پرداخت هزینه اگهی های  مناقصه به عهده برنده می باشد 

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 1 شرکت آب و فاضلاب استان ایلام

مبلغ تضمین )ریال(      شماره عنوان مناقصه – شهرستان محل اجرا مدت پیمان رشته کاری  برآورد اولیه )ریال(

2/6۱۰/98۰/2۰5 52/2۱9/6۰۴/۰97 اجرای شبکه جمع آوری و انتقال فاضلاب   آب “پایه 5”
نهضت مسکن ملی شهر ایلام  

۱۴۰۳/28

تذکر: ارائه اصل ضمانت نامه) پاکت الف ( علاوه بر بارگذاری در سامانه ستاد بصورت فیزیکی به دبیرخانه حراست واقع در میدان دفاع مقدس ، شرکت آب و فاضلاب استان 
ایلام ، دفتر حراست الزامی است                                                                 

مهلت دریافت )دانلود( اسناد از تاریخ :25 /۱۴۰۳/2 لغایت ۱۴۰۳/۳/2ساعت ۱۴ب. ظ
مهلت ارائه پیشنهاد قیمت از تاریخ :۳/2 /۱۴۰۳لغایت ۱۴۰۳/۳/۱6 ساعت ۱۴ب . ظ

زمان برگزاری جلسه بازگشایی پاکات:۱۴۰۳/۳/۱9 ساعت ۱۰ق .ظ

۴ ماه

آینده بازار مسکن و پیامدهای آن

حدود یک سال و نیم است که شاهد رکود نسبتا مداوم در بخش مسکن 
هســتیم این رکود در بهمن ماه، عمیق تر شــد، اما در اردیبهشــت کمی 
بهتر شــد، اما این چرخه رکود و موضوعات مرتبط با آن چندان جدید 
نیست. بخش مهمی از این رکود به این برمی گردد که وضعیت اقتصاد 
کلان کشــور خوب نیســت و بودجه دولت هم به شــکل مداوم با مشکل 
مواجه می شود. متاسفانه کسری سال قبل بودجه کشور با تنش و کنش 
و واکنش های سیاسی و منطقه ای همراه بود و در نتیجه تاثیر منفی این 
موارد را در وضعیت بحرانی بودجه نیز دیدیم. البته حقیقت این اســت 
که فقط ایران نبود که از شرایط منطقه و به ویژه خاورمیانه تاثیر منفی 
گرفت و می توان گفت تنش های منطقه روی اقتصاد همه کشــور های 
خاورمیانــه تاثیرگــذار بود. درواقع اگــر آمار خرید و فروش املاک را در 
منطقه خاورمیانه با دقت بررســی کنید، می بینید که اکثر کشــور های 
منطقه مثل ما درگیر همین نوع رکود بوده اند. حتی این وضعیت را در 
چین نیز دیدیم.اگر قرار باشــد پاســخی برای این سوال داشته باشم که 
در چنین شــرایطی چه اتفاقاتی در پیش اســت، حدس من این است که 
طی ۲ الی ۳ ماه آینده و به ویژه در شــهریور ماه، شــاهد رونق مختصری 
در بازار مســکن خواهیم بود. تاکید من این اســت که یکی از مهمترین 
عوامل در وضعیت بازار مسکن، همین مسئله کسری بودجه است. چون 
هنوز بودجه جدید تصویب و اعلام و اجرایی نشده نمی توانیم با قطعیت 
صحبت کنیم، اما معتقدم احتمال حل مشــکل رکود مســکن به شــکل 
کامل، تقریبا غیرممکن اســت. طی ۲ دهه اخیر، ما ۳۵۰ الی ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی تولید کردیم، این رقم در برابر نیاز ما به یک میلیون واحد 
فاجعه اســت. طی ســال های قبل تر و در بازه های زمانی مشابه حتی زیر 
۳۰۰ هزار واحد تولید داشــتیم و با این شــرایط، قطعا، رونق در بخش 
مسکن آرزو به نظر می رسد. این را نیز فراموش نکنیم که طبیعیست که 
وقتی بودجه کشــور با کســری شدید مواجه است و تنها سهم یک بخش 
در بودجه، افزایش پیدا می کند و آن بخش رونق پیدا می کند، بخش های 
دیگر از جمله همین بخش مســکن با کســری مواجه می شود. من بار ها 
گفته ام ساختار اقتصادی ما بسته و پر از ایراد است. تا زمانی که اقتصاد 
دولتی حاضر به تغییر واقعی نشــود و دســت از شعار برندارد، نمی توانیم 
مدعی اقتصاد پویا و پیشــرفته باشــیم.وقتی به مرحله کســری مسکن 
می رســیم، در مرحله بعدی با افزایش قیمت ها رو به رو خواهیم شــد و 
قیمت ها به حدی بالا می رود که متقاضی موثر بازار مسکن کاهش پیدا 
می کند. در نتیجه دور باطل تکرار می شود و یک رکود موقت رخ خواهد 
داد. اینجاســت که بحث سیاســی نیز حائز اهمیت می شود. یعنی وقتی 
در بخش ارزی مشکل داریم با کسری تولید مواجه می شویم و در نهایت 
به رکود بازار دامن زده شــده و قیمت مســکن بالا می رود. از تبعات این 
وضعیت نیز می توان به هجوم خریداران پیشین به بازار اجاره اشاره کنم. 
درواقع آن افرادی که می خواستند خانه خریداری کنند، به علت مشکلات 
مالی و عدم دارا بودن سرمایه کافی برای خریداری خانه، مجبورند نقشه 
دیگری را پیاده کرده و پول خود را صرف رهن و اجاره مسکن کنند. این 
ســناریو در فصل تابســتان بیشتر دیده خواهد شد که فصل رونق رهن و 

اجاره محسوب می شود. 
عمده خریدارانی که قصد خرید داشتند و به در بسته خورده اند، به سمت 
اجــاره خانه خواهنــد رفت و اتفاقا همین موضوع نیز با تبعات خطرناک 
ثانویه همراه می شــود. خطر اول این که با مشــکل تورم در بازار اجاره 
مسکن مواجه خواهیم شد و صاحبخانه ها نرخ را بالا می برند، خطر دوم، 
این اســت که در ســایه همین رونق و حباب کاذب در بازار اجاره، شــاهد 
افزایش هجوم اجاره نشــین ها به مناطق اطراف تهران از جمله پردیس، 
شــهریار، پرند و امثالهم خواهیم بود. این یک قانون اســت که هر زمان 
اجــاره خانــه از حد معقول بالا می رود اجاره نشــین ها ابتدا از محله های 
خوب به محله های سطح پایین و سپس به حاشیه شهر ها رانده می شوند. 
این نوع مهاجرت، درواقع »مهاجرت معکوس منفی« اســت. متاســفانه 
مهاجرت معکوس منفی اغلب با ناهنجاری های اجتماعی نیز همراه است. 
یک مرحله دهشتناک تر هم داریم؛ »ایجاد حباب« در بازار حاشیه شهر ها 
و اطراف تهران. این مرحله بسیار مخرب است چرا که حتی آن هایی هم 
که می خواستند در حاشیه شهر ها ساکن شوند نیز با مشکل مواجه شده 
و حتی از پس این کار نیز بر نخواهند آمد. مرحله بعدی هم که مشخص 
اســت: مهاجرت به شــهر های کوچک با هزینه های ارزان تر. اینجا است 
که معضلات اجتماعی امتداد خواهند یافت چرا که مشــخص نیســت 
همزمان با مهاجرت یک خانواده به شهری کوچک، لزوما نان اور خانواده 

در آن شهر کوچک شغل پیدا کند.

بیت الله ستاریان
روزنامه نگار

آثار و تبعات  تورم در سوء تغذیه

بررســی افزایش نرخ تورم مواد غذایی و ســهم آن ســبد خانوار در دهک های 
مختلف درآمد هزینه ای متفاوت اســت، وقتی از ســبد خانوار حرف می زنیم 
یعنــی از تنــوع مواد خوراکی مصرفی بــا کیفیت متفاوت و با قیمت متفاوت 
صحبت می کنیم و در بررسی تابع مصرف این مواد می بینیم که در دهک های 

مختلف سهم و میزان مصرف متفاوت است.
نمی توانیم این موضوع را در دهک های مختلف شبیه به هم ببینیم و مقایسه 
کنیم که تغییرات چگونه رخ می دهد و این موضوع فقط در دهک مشخص 
قابل بررسی است. اما در سه دهک اول سهم میزان تورم مواد خوراکی بیشتر 
از سایر دهک ها است چراکه درآمد کمتری دارند و طبیعتاً سهم مواد غذایی 
به عنوان اولویت نیاز باید پوشش اداده شود که معمولاً با توجه به سهم درآمدی 
سهم خوراک بیشتر از حد معمول خود را نشان می دهد یعنی بیشتر از متوسط 
ســهم خوراک در تمام دهک ها باید خو را نشــان دهد.باید توجه داشــت که 
برخی از مواد خوراکی، هزینه های خوراک کم کشــش اســت یعنی افزایش 
قیمت مواد غذایی تأثیر قابل توجهی در مصرف نمی گذارد برای مثال قیمت 
نان اگر افزایش هم پیدا کند باز مردم مصرف کننده نان هســتند.اما درباره 
پروتئین این موضوع دیده نمی شود چراکه وقتی قیمت مواد خوراکی به طور 
شدید افزایش پیدا می کند،  تغییر الگوی مصرف اجتناب ناپذیر است یعنی 
مصرف کننده دیگر توانایی تحمل افزایش قیمت را ندارند و نسبت به افزایش 
قیمت نسبت به میزان مصرف واکنش نشان می دهد و علیرغم میل باطنی 
خانوارها مصرف کاهش پیدا می کند. ممکن است که برخی از کالاها کلًا از 
سبد مصرفی خارج شوند که این اتفاق برای گوشت و پروتئین افتاده است.

در دهک هــای ۱، ۲ و ۳ می تــوان پیــش بینی کرد که تقریباً پروتئین قرمز از 
سبد مصرفی خانوار خارج شده است با توجه به کاهش شدید متوسط مصرف 
در ۱۰ دهک، وقتی که آمار متوسط مصرف تا این حد کاهش پیدا کرده یعنی 
این کالا از سبد خانوار برخی از دهک ها حذف شده است.آثار و تبعات مشخص 
افزایش نرخ تورم مواد غذایی سوء تغذیه است با فراگیری سوءتغذیه به طور 
طبیعی هزینه های درمان در آینده برای دولت افزایش پیدا می کند و به دنبال 
آن در آینده مردم سالمی نخواهیم داشت.در بررسی های اخیر وزارت بهداشت 
و درمان که در شورای عالی کار مطرح شد، برای سرانه مصرف برای گوشت 
قرمز و سفید،  لبنیات و تخم مرغ وزنی تعریف شده که اگر سرانه مصرف به 
آن وزن مشــخص نرســد و یکسری از پروتئین های ضروری حذف شود، این 
موضوع در رشد و تکامل افراد مؤثر است و در صورت کاهش مصرف رشد و 
تکامل فیزیکی افراد دچار اختلال می شود.این وضعیت در تمام کشور دیده 
می شود اما در استان های کم برخوردار بیشتر و در مناطقی که سرانه درآمد 
پایین تر است و در دهک  های پایین جمعیت بیشتری متمرکز می شود، این 
اتفاق افتاده است و همانطور که گفته شد آثار بلندمدت خروج برخی از مواد 
خوراکی از سبد خانوار سوءتغذیه است که جبران ناپذیر بوده و حتماً باید در 
زمان خودش این مواد غذایی مصرف شود.آثار سوء تغذیه در نسل های بعدی 
هم منتقل می شود چراکه وقتی انسان سالم بالغ از لحاظ فیزیکی و جسمی 
نداشته باشیم، تمام اجزای این فرد ضعیف می شود و نمی تواند خلنواده سالمی 
داشــته باشــد.در این شرایط آثار ســوء تغذیه و نارس شدن جسمی افراد در 
نسل آینده هم دیده می شود البته اگر این افراد دوام بیاروند تا به نسل آینده 
برسند چراکه با سوءتغذیه افراد مشکلات جسمی متعددی پیدا می کند که 
متخصصان تغذیه باید به این موضوعات بپردازند و در این باره اظهار نظر کنند 
و هر چند در این بحران قرار داریم اما متاسفانه سیاست گذار به این موضوع 

هیچ توجهی ندارد.

جنگ تجاری جدید آمریکا و چین در 
راه است؟

 وزیــر خزانــه داری آمریکا اظهار کرد ممکن اســت 
واشــنگتن با پاسخ قابل توجه پکن در قبال هر گونه 

اقدام تعرفه ای مواجه شود.
به گزارش تسنیم، جنت یلن وزیر خزانه داری آمریکا 
در آســتانه اعلام تعرفه های جدید بر صادرات چین 
اظهار کرد ممکن است واشنگتن با پاسخ قابل توجه 

پکن در قبال هر گونه اقدام تعرفه ای مواجه شود.
وی در جمع خبرنگاران افزود: او و دیگر مقامات آمریکا 
این موضوع را برای چین روشن کرده اند که آنها ممکن 
اســت ابتدا تعرفه های راهبردی تر مربوط به دوران 
ریاســت جمهوی ترامپ را بار دیگر تنظیم کنند اما 

هر گونه تغییر در این باره موردنظر است.
یلن تصریح کرد ما این موضوع را روشــن کردیم که 
ما ممکن اســت با بررســی این قانون، درباره درستی 
تنظیــم دوباره آنچه که در راهی راهبردی تر صورت 
گرفته، تصمیم بگیریم.وزیر خزانه داری آمریکا از ارائه 
هر گونه جزئیات بیشتر درباره تغییرات مورد انتظار 
بر تعرفه های آمریکا بر محصولات چینی خودداری 
کــرد اما دولت بایدن این اطمینان را داد که مقامات 
چیــن را از هر گونه اقدام آگاه کرده اســت.یلن ابراز 
داشت رئیس جمهور بایدن معتقد است هر کاری که 
ما باید انجام دهیم، عامل نگرانی ما است و فراگیر و 
جامع نیست و ما امیدواریم با پاسخ قابل توجه و تلافی 
جویانه پکن روبرو نشویم. اما همیشه همه چیز امکان 
پذیر است. ما همچنین امیدواریم که چین این موضوع 

را درک کند که اقدامات ما هدفمند اســت و ما تمام 
تلاش خود را می کنیم که اقداماتمان هدفمند باشد 
و خوایم دید که چه اتفاقی می افتد.وی در پاسخ به 
پرسشی درباره اینکه آیا آمریکا به دنبال جنگ تجاری 
با چین اســت گفت: ما برای تثبیت روابط اقتصادی 
فی مابین بســیار تلاش می کنیم. ما نمی خوایم به 
لحاظ اقتصادی از چین رها باشیم اما ما فکر می کنیم 
کــه ایــن بازی باید منصفانه باشــد و چین اقدامات 
غیرمنصفانه مانند یارانه های انبوه، اعمال کرده است.

ســه روز پیش ســه منبع آگاه خبر دادند جو بایدن 
رئیس جمهور آمریکا تا هفته آینده از تصمیمی برای 
وضع تعرفه های جدید بر صادرات چین پرده بر می 
دارد که بر بخش های استراتژیک و کلیدی این کشور 

متمرکز است.
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موفقیت پژوهشگران دانشگاه کمبریج ساخت بزرگ ترین استخر معلق جهان   پرچمداری که یک تخته   اش کم است!
در شــرایطی که درمان فعلی آسیب نخاعی شامل 
سوراخ کرده مهره ها و کاشت ایمپلنت در مغز است؛ 
دانشمندان دســتگاه های الکترونیکی کوچک و 
منعطفی ســاخته اند که در اطراف نخاع پیچیده 
می شــوند و با درمان آسیب های نخاعی، از ناتوانی 
و فلــج عمیــق، جلوگیری می کننــد. گروهی از 
مهندســان، دانشــمندان علوم اعصاب و جراحان 

دانشگاه کمبریج، دستگاه هایی را ابداع کرده اند که سیگنال های عصبی بین 
مغز و نخاع را ضبط می کنند. این دســتگاه ها برخلاف رویکردهای کنونی، 
می تواننــد اطلاعــات را به صورت ۳۶۰ درجه ثبت کنند و تصویر کاملی را از 

فعالیت نخاع ارائه دهند.

عربســتان قصد دارد طولانی ترین استخر معلق 
جهان را در منطقه تریام )Treyam( نئوم بسازد. 
پــروژه نئوم از ابعاد اولیه خود به مراتب کوچک تر 
شــده، بااین حال چیزی از جذابیت های فناورانه 
آن کم نشــده است.براساس گزارش دیجیاتو، این 
اســتخر حدود ۴۵۰ متر )۱۵۰۰ فوت( طول خواهد 
داشت و در ارتفاع ۳۶ متری )۲۲۰ فوت( از دریا معلق 

خواهد بود. اگر این پروژه تکمیل شود، می تواند رکورد استخر معلق دبی با ۱۲۰ 
متر طول را که بین آســمان خراش های دوقلو »وان زعبیل« قرار دارد، بشــکند. 
براســاس اعلام نئوم در ایکس، منطقه تریام میزبان طولانی ترین اســتخر معلق 

)Infinity Pool( جهان خواهد بود.

به تازگی اطلاعاتی درباره گلکسی S۲۵ اولترا منتشر شده 
که نشان می دهند این گوشی با دوربین کمتری نسبت 
بــه مــدل قبلی اش عرضه خواهد شــد. به نقل از تکراتو، 
پرچمدار بعدی سامســونگ با یک دوربین کمتر از نسل 
قبلی عرضه می شود. طبق اطلاعاتی که یک افشاگر در 
شبکه ایکس منتشر کرده، گلکسی S۲۵ اولترا بر خلاف 

نســل قبلی، به جای ۴ دوربین از ۳ دوربین اســتفاده خواهد کرد.پرچمدار بعدی 
سامسونگ با یک دوربین کمتر از نسل قبلی عرضه می شود دوربینی که قرار است 
از لیست حذف شود، دوربین تله فوتو ۱۰ مگاپیکسلی با زوم اپتیکال ۳ برابر است. به 
نظر می رســد سامســونگ با حذف این گزینه ســعی دارد کاربران را متقاعد کند که 

دوربین اصلی این گوشی می تواند تصاویر را با زوم ۳ برابری ثبت کند.

سرمقاله

اینفوگرافیک یادداشت

نگاه روز

علیرضا حیدری
کارشناس اقتصادی

پرترددترین فرودگاه های جهان در سال 2۰2۴ ��
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